
وزیر آموزش و پرورش:

درباره غیرحضوری شدن 
 مدارس تصمیمی 
گرفته نشده است

     وزیــر آمــوزش و پــرورش اظهــار کــرد: تقریبــا 
کنون جلســات بسیاری در  می شــود گفت که تا
سطوح مختلف برگزار شده است، دستگاه های 
مختلــف روی ایــن موضــوع اخیر بحث داشــتند 
اما واقعیت این است که نظرات بسیار متفاوت 

هستند...

ح کرد؛ رئیسی مطر

 وعده ساخت سالی 
یک میلیون مسکن 
تکلیف قانونی است

     رئیــس جمهــور بــا اشــاره بــه همــکاری 
دولــت بــا نیروهــای جهادی برای ســاخت ۲۰ 
هزار مســکن گفت: وعده ســاخت سالی یک 
میلیون مسکن وعده شخصی نیست بلکه 

نیاز کشور و تکلیف قانونی است...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 77  

 باز  باید منتظر گزارش های خلاف واقع از گروسی باشیم 
یا این بار تغییر کرده است؟

سوغات آقای مدیرکل
   گروســی مدعــی شــد: بــه عنــوان مدیــرکل نمی توانــم همــه اعضا را چک بکنم، زیرا گزارش ها دســت 
همه اعضا اســت و آن ها انتشــار را انجام می دهند. این چهارمین باری بود که عازم ایران شــده بود. 
ســفر هایی کــه البتــه بــرای مــا چندان خاطره خوبی بر جای نگذاشــته بود؛ یــا اطلاعات محرمانه مان 

  || صفحه  صفحه 22  منتشر شد و یا بهانه ای شد برای گزارش های ادعایی دروغ...

ویترین   پیشنهادی

انرژیاقتصاد

صفحه 7 

صفحه 4  صفحه 3 

جامعه

 روزهای خوبی 
در انتظار بورس است

 خروج  تجارت نفت 
از اروپا 

 روز درختکاری 
روز دوستی با  طبیعت

صفحه 3 

گار«  از آثار افزایش سرمایه بانک ها از محل تسعیر ارز گزارش »روز

 بازی در زمین دشمن  بازی در زمین دشمن 
با سودهای موهومبا سودهای موهوم

سرمقالهویترین  پیشنهاد

دستاوردهای فراوان انقلاب 
اسلامی در حوزه آموزش 

  سید عبداله سید کتول
 مدیر آموزش و پرورش علی آباد کتول 

دســتاوردها و پیشــرفت های انقلاب اسلامی ایران در 
عرصه های داخلی و بین المللی غیر قابل انکار است و با 
وجود برخی مشکلات در حوزه اقتصادی نمی توان منکر 
دســتاوردهای این نظام در حوزه های علمی، آموزشی، 

پزشکی، نظامی و... شد...

یادداشت

 ضرورت بکارگیری دانش و تجربیات کارشناسان 
در ورود به بازار سهام

 تحلیل گران یاری کنید 
تا من سهامداری کنم!

  وحیدحاج سعیدی 
امــروزه دســتیابی به علم و آگاهــی در انجام امورات 
گوناگــون به ویژه موارد اقتصادی یک باید و ضرورت 
اســت و بر همین اساس کارشناسان حوزه اقتصادی 
در اکثر شــرکت ها و موسســات در سطوح مختلف به 

| صفحه 2 را بخوانید کارگرفته می شوند...

| صفحه 7 را بخوانید 

دولت برنامه مشخصی برای مسکن ندارد

 در بودجه ۱۴۰۲ هم حمایتی از 
مسکن دیده نمی شود

  محمد آیتی/ گروه اقتصاد
 یکی از وعده های ابراهیم رئیســی که به باور بســیاری از 
کارشناســان خارج از منطق حاکم بر کشــور مطرح شد، 
ســاخت سالیانه یک میلیون مسکن بود. حال که بیش از 
۱۸ ماه از عمر دولت سیزدهم می گذرد، خروجی کار نشان 
می دهد که تحقق این وعده تا پایان چهار سال عمر کاری 

دولت سیزدهم، غیرممکن است...

گزارش

| صفحه 3 را بخوانید 

گهی مناقصه عمومی دو مرحله ای  گهی مناقصه عمومی دو مرحله ای آ آ
شماره شماره 3434/م//م/14011401                            

روابط عمومی شرکت تولید نیروی برق بندرعباس

فراخــوان  شــماره  بــه  بندرعبــاس  بخــار  نیــروگاه  قــوی  فشــار  والوهــای  گلــوب  خریــد  ای  مرحلــه  دو  عمومــی  مناقصــه  برگــزاری  بــه  نســبت  دارد  نظــر  در  شــرکت  ایــن   
نمایــد. اقــدام   2001001441000054

 www.setadiran.ir لــذا از شــرکتهای واجــد شــرایط در ایــن مناقصــه دعــوت بــه عمــل مــی آیــد جهــت دریافــت اســناد مناقصــه بــه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه آدرس
مراجعــه و نســبت بــه واریــز مبلــغ 1.090.000ریــال )یــک میلیــون و نــود هــزار ریــال( بصــورت الکترونیکــی از تاریــخ 1401/12/13 لغایــت 1401/12/16 اقــدام و یــک نســخه از اســناد مناقصــه 
را دریافــت نماینــد. بــا توجــه بــه اینکــه کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد تــا ارایــه پیشــنهاد از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار مــی گــردد، لازم اســت 
در صــورت عــدم عضویــت قبلــی شــرکتها در ســامانه فــوق مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور انجــام و نســبت بــه دریافــت گواهــی امضــاء الکترونیکــی اقــدام نماینــد. ضمنــاً شــرکت 

کننــدگان مــی تواننــد جهــت کســب اطلاعــات بیشــتر بــا شــماره : 33669855-076 داخلــی 834 تمــاس حاصــل فرماینــد.
توضیحات :

۱- مهلت ارسال پیشنهاد: 1401/12/27 ساعت 9 صبح
کات: 1401/12/27 ساعت 10 صبح گشایی پا ۲- زمان باز

کار :2 ماه شمسی 3- مدت زمان اجرای 
4- مبلــغ تضمیــن شــرکت در فراینــد ارجــاع ســه میلیــارد و هفتصــد و ســی و شــش میلیــون و ششــصد و هشــتاد و پنــج هــزار و پانصــد ریــال )3.736.687.500( ریــال مــی 
باشــد کــه بایــد بــه صــورت ضمانتنامــه معتبــر بانکــی یــا فیــش واریــزی بــه نفــع کارفرمــا در روز برگــزاری مناقصــه تســلیم گــردد. )فرمــت ضمانتنامــه شــرکت در فرآینــد ارجــاع 
کار می بایســت عینــاً مطابــق بــا فرمــت منــدرج در پیوســت اســناد مناقصــه باشــد، بدیهــی اســت در صــورت عــدم اســتفاده از فرمــت مذکــور مناقصــه گــر از ادامــه فرآینــد 

مناقصــه حــذف مــی گــردد.(
5- دســتگاه نظــارت دفترفنــی تولیــد مــی باشــد و شــرکتهای متقاضــی مــی تواننــد در خصــوص ســوالات خــود بــا داخلــی 833 آقــای مهنــدس بهرامــی و 824 آقــای مهنــدس 

دیربــاز تمــاس حاصــل فرماینــد.
6- هزینه درج آگهی ها به عهده برنده مناقصه می باشد.

7- آگهــی مــا در ســایتهای پایــگاه ملــی مناقصــات www.iets.mporg.ir ، ســامانه تــدارکات الکترونیکــی www.setadiran.ir دولــت و پایــگاه اطــلاع رســانی معامــلات  شــرکت 
مــادر تخصصــی تولیــد نیــروی بــرق حرارتــی بــه آدرس قابــل مشــاهده مــی باشــد. 

گهی:  ۱۴6۴۰87 آ شناسه 

 فراخوان مناقصه عمومی با ارزیابی کیفی بصورت فشرده  فراخوان مناقصه عمومی با ارزیابی کیفی بصورت فشرده 
) دو مرحله ای ( به شماره ) دو مرحله ای ( به شماره 20010927690002022001092769000202

روابط عمومی شرکت گاز استان تهران

ــو پــروژه ســامانه حفاظــت الکترونیــک یکــی از  شــرکت گاز اســتان تهــران در نظــر دارد بخــش اکتی
ایســتگاههای CGS شــرکت گاز اســتان تهــران را بــا مشــخصات و شــرایط ذیــل از طریــق مناقصــه 

عمومــی بــه پیمانــکار واجــد شــرایط واگــذار نمایــد .
: شرکت گاز استان تهران  گزار ۱-نام و نشانی دستگاه مناقصه 

تهــران، خیابــان ایرانشهرشــمالی، نبــش خیابــان اراک، ســاختمان شــماره 160، طبقــه چهــارم، بلــوک 
7، دفتــر امور قـــراردادها 

۲-  موضوع مناقصه :
بخــش اکتیــو پــروژه ســامانه حفاظــت الکترونیــک یکــی از ایســتگاههای CGS شــرکت گاز اســتان 

تهــران مــی باشــد .
3- مدت اجراء پروژه:  180 ) یکصد و هشتاد ( روز تقویمی می باشد .

۴-محل اجراء پروژه:  در یکی از ایستگاههای CGS شرکت گاز استان تهران می باشد .
: حراست شرکت گاز استان تهران گزار 5-  نماینده دستگاه مناقصه 

کارفرما : 48/546/801/584 ریال می باشد .  6-برآورد اولیه 
 7- نــوع و میــزان تضمیــن شــرکت در مناقصــه مطابــق مصوبــه شــماره 123402/ت 50659 ه- 
مــورخ 94/09/22 هیــات محتــرم وزیــران بــه مبلــغ 2/427/340/079                ) دو میلیــاردو 

ــد. ــی باش ــال م ــه ( ری ــاد و ن ــزارو هفت ــل ه ــیصد و چه ــون و س ــت میلی ــت وهف ــد و بیس چهارص
تاریــخ  تــا   1401/12/14 تاریــخ  از   : مناقصــه  در  کننــدگان  شــرکت  آمادگــی  اعــلام  مهلــت   -8
یــا بصــورت حضــوری  بــه شــماره 81972794 و  از طریــق نمابــر  آمادگــی  اعــلام  1401/12/21 و 

. باشــد  مــی  اداری(  ســاعت  در  آگهــی  در  منــدرج  )آدرس 
9-  مهلــت دریافــت اســناد مناقصــه : از تاریــخ 1402/01/14 تــا تاریــخ 1402/01/21 و محــل دریافــت 

آن واقــع در شــرکت گاز اســتان تهــران )آدرس منــدرج در آگهــی در ســاعت اداری( مــی باشــد .

۱۰ - تاریــخ تکمیــل و ارســال اســناد مناقصــه : حداکثــر تــا پایــان وقــت اداری روز ســه شــنبه 
مــورخ 1402/02/05 و محــل ارســال و تحویــل اســناد شــرکت گاز اســتان تهــران)آدرس منــدرج 

در آگهــی( مــی باشــد .
گشــایش اولیــه اســناد : روز چهارشــنبه مــورخ 1402/02/06 واقــع در شــرکت گاز اســتان  ۱۱- تاریــخ 

تهــران مــی باشــد .
۱۲- مدت اعتبار پیشنهادات: مدت اعتبار پیشنهادات سه ماه می باشد .

۱3- شرایط متقاضی: 
- آخرین تغییرات روزنامه رسمی )صاحبان امضاء مجاز شرکت (

- ارائه گواهی معتبر از سازمان حراست وزارت نفت . 
- شــرکتهایی میتواننــد در ایــن مناقصــه شــرکت نماینــد  کــه در لیســت شــرکتهای واجــد شــرایط 

فنــی و امنیتــی جهــت پــروژه هــای حفاظــت الکترونیــک وزارت نفــت قــرار دارنــد .
- داشتن تجربه کافی و مرتبط با موضوع مناقصه . 

- داشتن توان مالی. 
- داشتن گواهینامه تائید صلاحیت ایمنی پیمانکاران .  

- ثبت نام و اخذ کد اطلاع رسانی مناقصات از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور.
- عطــف بــه آئیــن نامــه اجرایــی راهکارهــای افزایــش ضمانــت اجرایــی و تقویــت حسابرســی، 
انعقــاد قراردادهــای بیــش از 10 برابــر نصــاب معامــلات متوســط ، صورتهــای مالــی حسابرســی 

شــده توســط حســابدار رســمی ، عضــو جامعــه حســاب داران رســمی مــورد نیــاز مــی باشــد .
متقاضیانــی کــه دارای شــرایط مذکــور در بنــد  13  فــوق بــوده و آمادگــی اجــرای پــروژه را دارنــد، مــی 
تواننــد جهــت دریافــت اســناد فنــی و مناقصــه پــس از اعــلام آمادگــی در زمــان تعییــن شــده جهــت 

دریافــت اســناد مناقصــه بــه آدرس منــدرج در آگهــی مراجعــه نمایند .

 نوبت دوم

گهی:  ۱۴6۴۱۴3 آ شناسه 

شرکت ملی گاز ایران
شرکت گاز استان تهران )سهامی خاص(
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روزنامه اقتصادی صبح ایران
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سیاست 2
سرمقاله

 اعتراضات فعالان 
 محیط زیست فیلیپینی 

به سیاست های استخراج 
معادن رییس جمهوری 

فیلیپین/ رویترز

نیروهای اوکراینی در حال 
نبرد با روسیه در حومه 
شهر باخموت اوکراین/ 
خبرگزاری فرانسه

گزارش تصویری

کرده است؟ گروسی باشیم یا این بار تغییر  گزارش های خلاف واقع از  باز  باید منتظر 

سوغات آقای مدیرکل
گروســی مدعی شد: به عنوان مدیرکل 
نمی توانم همه اعضا را چک بکنم، زیرا 
گزارش ها دست همه اعضا است و آن ها 

انتشار را انجام می دهند.
ایــن چهارمین باری بود که عازم ایران 
شــده بود. ســفر هایی که البته برای ما 
چندان خاطره خوبی بر جای نگذاشته 
بود؛ یا اطلاعات محرمانه مان منتشــر 
شــد و یا بهانه ای شد برای گزارش های 
ادعایی دروغ. از همین رو نیز وقتی که 
صحبت از آمدن مجددش به کشورمان 
شد نه تنها خوشحالی برایمان نداشت 
بلکــه ترس تکرار خاطرات نیز برایمان 

ایجاد شد.
رافائــل گروســی دوازدهم اســفند 
وارد ایران شــد مورد اســتقبال  بهروز 
کمالونــدی، ســخنگو و معــاون امور 
بین الملل، حقوقی و مجلس ســازمان 
انرژی اتمی قرار گرفت، صحبت هایش 
را با اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی 
مطرح کرد  و در نشســت خبری صبح 
شــنبه به سوالات خبرنگاران نیز پاسخ 

داد.
خبرنگارانی که از او درباره درز اطلاعات 
محرمانه ایران پرســیدند و با پاسخی 

عجیب مواجه شدند.

 خیلی ببخشید که اطلاعاتتان 
لو رفت!

 البتــه من قبل از هر چیزی اعلام کنم 
کــه هــر وقت که این خبر مبنی بر درز 
گزارشات محرمانه به گوشم می خورد، 
بسیار عصبانی و ناامید می شوم و برای 
من یک تجربه ناخوشــایند اســت، اما 
بــه من حــق بدهید به عنوان مدیرکل 
نمی توانم همه اعضا را چک بکنم، زیرا 
این گزارش ها دست همه اعضا است و 

آن ها این کار را انجام می دهند.
 با شــما موافق هستم، )این کار( خوب 
و خوشــایندی نیست که بخواهم از آن 
رضایت داشــته باشم بلکه این مسئله 
نشان می دهد که چقدر مهم و ضروری 
اســت؛ ما با یکدیگر دیالوگ و مکالمه 
مستقیم داشته باشیم که اجازه ندهیم 
شــایعات و گمانه زنی ها قوت پیدا کند. 
ما همیشــه باید در تماس مســتقیم با 

یکدیگر باشیم.  
این پاسخ مدیر کل آژانس انرژی اتمی 
شاید یک مقدار عجیب به نظر برسد اما 
عجیب تر زمانی است که از وی درباره 
دخالت های رژیم صهیونیستی در کار 

آژانس پرسیده شد .

 با ما خوب باشید 
تا دیگران دخالت نکنند !

 این مساله نشان می دهد که چقدر مهم 
و ضروری است که ایران و آژانس بتوانند 
با یکدیگر ارتباط نزدیک تر و مســتقیم 
تری داشته باشند و هر چقدر همکاری 

با آژانس از سوی ایران بیشتر باشد که 
کشور های دیگر نمی توانند اجازه پیدا 
کنند که بخواهد تأثیرگذاری داشــته 
باشد یا اینکه فشار وارد کنند. وی ادامه 
داد: این نشــان می دهد که چقدر کار 
مشــترک ما در چارچوب توافق جامع 
پادمــان که بین ایــران و آژانس وجود 
دارد، مهم اســت؛ ما در حال تعیین آن 
هستیم که بتوانیم به بهترین شکل آن 

را انجام دهیم. 
اما این تمام عجایب ماجرا نبود موضوع 
زمانی جالب تر هم شد که از وی پرسیده 
شــد چرا از فعالیت های هسته ای رژیم 

صهیونیستی بازرسی نمی شود؟

 حکایت رژیمی که 
از هفت دولت آزاد است 

گروســی هم در پاســخ به این ســوال 
گفت:جمهــوری اســلامی ایران عضو 
معاهده ان پی تی اســت و کشور هایی 
که عضو این پیمان هســتند، توافقات 
پادمانی با آژانس دارند. گروسی افزود: 
از جامعــه ایــران می خواهم که این را 
درک کند که ما بر پایه همین توافقات 
و امنیتی است که بازرسی های خودمان 
را انجام دهیم؛ من را مقصر ندانید؛ من 
به عنــوان مدیرکل آژانس که بخواهم 
با یک کشوری با انصاف بیشتری رفتار 
کننــد و با یک کشــوری بــی انصافی 
کنم؛ من نیســتم که مشخص می کنم 
از کجا باید بازرس بازرسی شود در پایه 
توافقاتی که با کشــور ها داریم این کار 
را انجــام می دهیم. برخی عضو )ان پی 
تی( نیستند و اسرائیل جزو آن ها است
وی تصریــح کرد: این من نیســتم که 
تشخیص می دهند و مشخص می کنم 
که با کدام کشــور ها شدیدتر برخورد 
کــرد و برخی دیگر نبایــد برخوردی 
داشــت. مدیــر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمــی تاکید کرد: اجازه بدهید 
در پایان بگویم از نظر من بســیار مهم 

اســت که همه کشور ها در جهان باید 
عضو معاهده ان پی تی باشند.

سیستم های گسترده سلاح های 
هسته ای توسط رژیم صهیونیستی 

عدم حضور رژیم صهیونیستی در معاهده 
npt موضوعی است که حتی صدای غرب 
را هــم در آورده اســت تــا جایی که نوام 
چامسکی اندیشمند آمریکایی در این باره 
گفته بود: اسرائیل این پیمان را نپذیرفته 
و آن را امضا نکرده اســت و سیستم های 
گســترده ای از سلاح های هسته ای را هم 
دارد. آمریــکا هــم از آن دفــاع می کند. 
همچنین پاکستان پیمان منع گسترش 
ســلاح های هسته ای را امضا نکرده است 
و سیستم سلاح های هسته ای این کشور 
هم با حمایت های آمریکا گسترش یافته 
است. هند هم عضو پیمان منع گسترش 
سلاح های هسته ای نیست و تعداد زیادی 
از سیستم های سلاح های هسته ای را در 

اختیار دارد.
وی ادامه داده اســت: من فکر می کنم 
هیچ کشوری حتی آمریکا نباید سلاح 
هســته ای در اختیار داشته باشند. اما 
این مســاله اکنون مطرح نیســت. اگر 
مســاله این باشــد که ایران از تعهدات 
خود در چارچوب پیمان منع گسترش 
ســلاح های هسته ای تبعیت نمی کند 
این مســاله نیازی به تحریم یا توافق یا 
اقــدام دیگری ندارد. حتی اگر بپذیریم 
کــه ایــران این پیمــان را نقض کرده 
اســت پیــش از آن آمریکا و همچنین 
کشــور های دیگر هم این پیمان را منع 
کرده اند. اما اگر کشور ها به نقض پیمان 
منع گســترش سلاح های اتمی متهم 
شوند در آن صورت باید نقض کنندگان 
بزرگ این پیمان را هم مورد توجه قرار 
دهیم. اســرائیل، پاکســتان و هند هم 
ایــن پیمــان را نقض کرده اند. من فکر 
می کنم هیچکس نباید سلاح هسته ای 
در اختیار داشــته باشد. اما همان گونه 

کــه گزارش ها و ارزیابی های نهاد های 
اطلاعاتی آمریکا نشان داده است ایران 
نمی تواند از ســلاح های هسته ای بجز 
قدرت بازدارندگی آن ها هیچ اســتفاده 
دیگــری بکنــد. آمریکا و اســرائیل با 
قــدرت بازدارندگی ایــران در منطقه 

مخالف هستند.

لو رفتن گزارش های آژانس منشا 
اصلی ترور دانشمندان کشورمان 
حالا گروسی به وین بازگشته است اما 
ســوال اصلی این اســت که آیا این بار 
نیــز باید منتظر اقدامات و گزارش های 
خلاف واقع از وی باشیم یا این بار تغییر 

کرده است؟
روح الله مدبر کارشناس مسائل سیاسی 
در ایــن باره به ما گفته اســت: اولا که 
این ســفر با اهداف فشار به کشورمان 
انجام شــده است و آژانس انرژی اتمی 
مدتهاست که به عنوان یک ابزار توسط 
غربی ها برای بهره گیری سیاســی در 
حال انجام اقدامات غیر حرفه ای است و 
ما در موضوع ترور دانشمندان هسته ای 
مان شــاهد بودیم که منشــا اصلی این 
ترور هــا بخاطــر گزارش هایی بود که 
بازرســان آژانس علیرغم پروتکل های 
آژانــس این هــا را در اختیــار نه تنها 
رژیم صهیونیســتی بلکه سرویس های 
جاسوســی آمریــکا و انگلیس هم قرار 
دادند.  چندین بار هم دبیرکل آژانس هم 
اعلام کرد که ما در این زمینه مسئولیتی 
نداریم و این امر به خوبی نشان می دهد 
که غربی ها به هیچ یک از توافقات خود 
پایبند نیســتند و هنوز هم این مشکل 
وجود دارد و آژانس هم مسئولیت این 
امــر را نمی پذیرد. بعد از خرابکاری ها و 
ترور های متعدد هم شــاهد بودیم که 
هیچ یک از نظام های بین اللمللی وارد 
این موضوع نشد که خسارت را جبران 
کند و یا عوامل تروریست مورد تعقیب 
قرار بگیرند امروز هم حضور گروســی 

بعد از فضا سازی های متعدد وارد ایران 
شد و اگرچه هیچ یک از تعهدات خود را 
انجام نداده، اما ایران ثابت کرده اســت 
کــه در نظام بین الملل بر مبنای تمام 

تعهدات وکنوانسیون ها عمل میکند.
وی ادامــه داد: نکتــه بعد هم در زمینه 
سیاســی کاری آژانــس این اســت که 
اســرائیل که بزگتریــن زادخانه را در 
منظقه غرب آسیا در اختیار دارد نه تنها 
پاسخ گو نیست بلکه اعمال نفوذ هم بر 
آژانس دارد و این هم قابل توجه اســت 
و نشان می دهد که بیشتر برای اغراض 
سیاســی عمل میکند در مســیر غنی 
سازی هسته ای حق همه کشورهاست 
و میتوانند که از این ظرفیت اســتفاده 
کنند و ایران هم مدتهاست که میخواهد 
از حقــوق قانونی خودش که بر مبنای 
منشور سازمان ملل متحد به این مساله 
برسد، اما با فشار های غربی مواجه است.

 اشاره دبیر کل به نیروگاه زاپوریژیا 
چه دلیلی داشت؟

مدبــر بیان کــرد: اما نکته حائز اهمیت 
این اســت که غربی ها میخواهند از این 
ظرفیت اســتفاده کنند برای به حاشیه 
راندن روابط ما با روســیه ســخن های 
گروســی هــم در باره نیــروگاه اتمی 
نیــروگاه زاپوریژیا ارتباطی با موضوع با 
ایران نداشت و این اقدامی غیر حرفه ای 
بــود، زیرا اولا واقعیت را تغیر داد . آنچه 
کــه در نیــروگاه اتمی صــورت گرفته 
حمله نیرو های اوکراینی و نئونازی های 
اوکراینی به آن بود و اتفاقا روسیه مانع از 
یک انفجاز اتمی در آن منطقه شده است 
و طرح آن در تهران برای اغراض سیاسی 
بود و نشان می دهد که اغراض سیاسی 
دارد و امیدوارم گزارشی که مینویسد تا 
تروئیکای اروپایی آن را جمع ببندند واقع 
گرایانه باشــد و مثل دفعات قبل نباشد 
که وقتی در ایران بود مواضعش با زمانی 

که از  آن خارج میشد متفاوت نباشد .

 بازرسی هایی که 5۰ درصد 
افزایش خواهد داشت

گروســی پس از بازگشــت به وین خبری 
خوش هم برای رفقای اروپایی خود داشت 
و اعــلام کــرد که   با ایران توافق کردیم که 
اجازه دسترســی به اطلاعات و مکان ها به 
آژانس بین المللی انرژی اتمی داده شــود. 
نشســت های فنی با طرف ایرانی به زودی 
برگــزار خواهد شــد و برخی از تجهیزات 
نظارتــی در ایــران بــه زودی راه اندازی 
می شــوند. بازرســی ها از سایت فردو ۵۰ 
درصد افزایش خواهد داشــت و تجهیزات 
نظارتی فعالیت های هسته ای در تعدادی 
از اماکــن دوباره نصب می شــوند. تلاش 
خواهیم کرد که در سریع ترین زمان ممکن 
تحقیقات درباره ذرات هسته ای پیدا شده 

در سایت های اعلام نشده انجام شود. 

خبر ویژه

رئیس جمهور با اشاره به همکاری دولت با نیروهای جهادی برای ساخت ۲۰ هزار مسکن گفت: وعده 
ساخت سالی یک میلیون مسکن وعده شخصی نیست بلکه نیاز کشور و تکلیف قانونی است.

حجت الاســلام ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور کشــورمان در آئین واگذاری ۲۰ هزار مسکن به 
خانواده های تحت پوشــش کمیته امداد، اظهار داشــت: در مناســبت سالگرد تأسیس کمیته امداد امام 
خمینی )ره( باید آنچه بر ذهن و قلم امام از تأســیس یک نهاد بســیار پر خیر و برکت برای کشــور و 
مردم جاری شــد، ســخن گفت. در آیات و روایات ما نســبت به توجه به نیازمندان و مســتمندان توجه 

بسیاری شده است.
رئیســی گفت: همه اعضای دولت باید مســأله مســکن را به عنوان یک مسأله ضروری کشور مورد توجه 

قرار دهند. بخش فایل توجهی از هزینه زندگی مربوط به مسکن است. اینکه در جلسات می گویم یک 
میلیون مسکن ساخته می شود فکر می کنند نگاه شخصی است در حالی که طبق نیاز باید سالانه این 

میزان مسکن ساخته می شد و دارای عقب ماندگی هستیم.
وی با بیان اینکه وعده ساخت سالی یک میلیون مسکن وعده شخصی نیست بلکه نیاز کشور و تکلیف 
قانونی است، گفت: ساخت مسکن هم تکلیف قانونی و هم نیاز کشور است، همکاری دولت با نیروهای 
جهادی و سازمان ها و نهادهای انقلابی و افتتاح ۲۰ هزار مسکن از جلوه همین اقدامات با شکوه است. 
امروز ۲۳ هزار خانوار ســرپناه پیدا می کنند و شــاید هیچ خبری امروز این اندازه ما را خوشــحال نکند 

که آنها صاحب مسکن می شوند.

ح کرد؛ رئیسی مطر

وعده ساخت سالی یک میلیون مسکن تکلیف قانونی است

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

کز هسته ای  دسترسی به افراد در مرا
ایران صحت ندارد

کمالوندی گفت: در دو روزی که اقای گروسی و هیات 
همراه در ایران بودند هیچگاه بحث دسترســی به افراد 
مطــرح نشــد و هیچ متنی هم حاکــی از این موضوع 
نوشــته نشده اســت. بهروز کمالوندی در مورد برخی 
ادعا ها پیرامون اعطای دسترسی به افراد در گفتگو های 
ایران و اژانس گفت: در طول دو روزی که اقای گروسی 
و هیات همراه در ایران بودند هیچ گاه بحث دسترسی 
به افراد مطرح نشد و هیچ متنی هم حاکی از این موضوع 
نوشــته نشده است. البته حتی اگر چنین درخواستی 

مطرح می شد به طور قطع ما با آن مخالفت میکردیم.
وی در مورد ادعای افزایش ۵۰ درصدی بازرســی های 
آژانس از مکان های هسته ای ایران گفت: از آنجایی که 
برای اولین بار در مجتمع فردو غنی ســازی ۶۰ درصد 
آغاز شده بود و بر اساس رویکرد پادمانی بازرسی ها باید 
افزایــش پیدا می کرد. چرا که اصولا با افزایش ســطح 
غنی سازی و یا ورود مواد حساس تر به موسسه میزان 

بازرسی ها با توافق طرفین افزایش پیدا می کند.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی همچنین در واکنش به 
بزخی اخبار مبنی بر توافق با آژانس برای دسترسی به سه 
مکان ادعایی بر اساس میزان درخواست آژانس، گفت: 
هیچ بحثی در مورد میزان دسترسی بدون محدودیت به 
سه مکان ادعایی مطرح نشده است و باتوجه به دسترسی 
قبلی به این مکان ها اصولا لزومی به دسترســی بیشتر 
دیده نمی شود و آژانس نیز تا کنون چنین درخواستی 

نداشته است.

سخنگوی دولت:

بسته ارزی مشخصی از مجلس 
دریافت نشده است

ســخنگوی دولــت در خصوص ارائه محتوای بســته 
پیشنهادی ارزی مجلس به دولت گفت: چنین بسته ای 
به دولت تحویل نشــده اســت و در صورتی که مجلس 
طرح مشخصی برای مدیریت ارز داشته باشد در دولت 
بررســی خواهد شــد. علی بهادری جهرمی سخنگوی 
دولت در گفتگویی ضمن استقبال از هرگونه پیشنهاد و 
ارائه راهکار برای موضوعات جاری کشور از سوی مجلس 
شورای اسلامی افزود: مجلس یک جایگاه قانونی دارد 
و مسیر ارائه پیشنهاد از سوی مجلس شورای اسلامی 
ارائه طرح و بررســی کارشناســی آن در کمیسیون ها و 

تصویب در صحن مجلس است.
سخنگوی دولت ادامه داد: اگر پیشنهادی از سوی ریاست 
محترم مجلس تهیه شده، می تواند در قالب یک طرح 
و با قید فوریت در مجلس تصویب و به تأیید شــورای 
نگهبان برسد. دولت نیز از جایگاه قانونی و ریل گذاری 
کارشناسی نمایندگان محترم مجلس همانند گذشته 
استقبال می کند. همچنین ظرفیت جلسه شورای عالی 
هماهنگــی اقتصــادی نیز وجود دارد که چنانچه طرح 
مدوّنی وجود داشته باشد، می تواند در آنجا بررسی شود.

ترامپ ادعا کرد:

 ما می توانستیم با ایران توافق کنیم
رئیس جمهور پیشــین آمریکا با طرح ادعاهایی علیه 
کشــورمان گفت که تردیــد دارد چین خطرناک تر از 
ایران باشد. دونالد ترامپ، رئیس جمهور پیشین آمریکا 
پیش از ســخنرانی خود در کنفرانس کنش سیاســی 
محافظه کاران در ۲۰۲۳ با خبرنگاران گفت وگو کرد و 
به سوالات آنها پاسخ داد. وی در پاسخ به سوال خبرنگاری 
مبنی بر اینکه  آیا چین در نبرد با آمریکا حریف اصلی 
خواهد بود؟  تاکید کرد که مطمئن نیست چنین چیزی 
باشــد.  رئیس جمهور پیشین آمریکا با تکرار ادعاهای 
واهی و نخ نما علیه کشورمان افزود: اکنون ایران در حال 
دستیابی به سلاح هسته ای است. وقتی شما می گویید 
چین خطرناک تر اســت، من نســبت به آن تردید دارم. 
دونالد ترامپ در ادامه ادعاهای خود گفت: وقتی من )از 
کاخ ســفید( رفتم، آنها در حال انجام توافق بودند، زیرا 
ما آنها را در موقعیتی قرار دادیم که تقریباً مجبور بودند 
توافق کنند. ما می توانستیم به توافق دست پیدا کنیم، 

این برای همه از جمله آنها بسیار عالی بود.

یک عضو کمیسیون امور داخلی:

دستگاه های نظارتی به فیش های 
 حقوقی فاش شده 

از شورای شهر تهران ورود کنند
یک عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها در 
مجلس تاکید کرد: خود اعضای شــوراهای شــهر و 
روســتا که باید ناظر بر عملکرد شــهرداری ها باشند 
به حقوق های نجومی آلوده شــده و دستگاه نظارتی 
باید به فیش های فاش شــده از شــورای شهر تهران 
ورود کنند. احمد علیرضا بیگی در واکنش به انتشار 
اخباری مبنی بر افشای یک فیش حقوقی ۳۰ میلیونی 
دیگر از شــورای شــهر تهران بیان کرد: تلاش ما در 
مجلس این بود که تمام پرداخت ها را نظام مند کنیم. 
اما عملا در نقاط مختلف از جمله شــهرداری ها این 
نظام مندی اتفاق نمی افتد. بخشی به دولت، دستگاه 
هــای دولتی و خصولتی ها بــاز می گردد که ما باید 
نظارت کاملی داشته باشیم، که متاسفانه این امر نیز 
اتفاق نمی افتد. وی در ادامه اظهار کرد:اکنون در برخی 
دستگاه های خصولتی فیش های نجومی را می بینیم. 
در شهرداری ها انتظار این است که شوراهای اسلامی 
شهر و روستا که به نمایندگی از مردم وظیفه نظارت 
بر عملکرد شهرداری ها را بر عهده دارند آن ها در این 
حوزه به جدیت ورود پیدا کنند. نماینده تبریز تصریح 
کرد: اگر فضای مجازی نبود و این روشــنگری اتفاق 

نیفتاده بود حتما این رویه غلط ادامه پیدا می کرد.

ضرورت بکارگیری دانش و تجربیات کارشناسان 
در ورود به بازار سهام

 تحلیل گران یاری کنید 
تا من سهامداری کنم!

  وحیدحاج سعیدی 
امروزه دستیابی به علم و آگاهی در انجام امورات گوناگون 
به ویژه موارد اقتصادی یک باید و ضرورت است و بر همین 
اساس کارشناسان حوزه اقتصادی در اکثر شرکت ها و 
موسســات در سطوح مختلف به کارگرفته می شوند تا 
علاوه بر انتقال علم و دانش مانع از بروز خسارات مادی 
در شرکت ها شوند. در بسیاری از کشورهای دنیا آموزش 
مفاهیم اقتصادی از همان ســنین کودکی و در مدارس 
آغاز می شــود که این پیش دســتی در آموزش مفاهیم 
اقتصادی در تربیت نسلی آشنا با قوانین و رویکرد های 
اقتصاد موثر اســت. اما با وجود اهمیت دانش اقتصادی 
در دنیا، در نظام آموزشــی کشور سرفصلی با این عنوان 
یا عناوین مشــابه نظیر سرمایه گذاری، پس انداز، سود و 
زیان، کســب و کار، اســتارت آپ و یا حتی آموزش الفبا و 

مفاهیم اولیه اقتصادی دیده نمی شود.
این عدم آشنایی با مقوله اقتصاد و قلت دانش در مواجهه 
با بحران های اقتصادی، گاهاً باعث بروز مشکلات عدیده 
در جامعه می شود و افراد گاهی ناخواسته با تصمیمات غیر 

منطقی باعث اطاله یا تشدید بحران می شود.
ســوای ایرادات ماهوی در اقتصاد کشــور، هر از گاهی 
بــه دلیــل همین بیگانگی افراد با همین قواعد و قوانین 
اقتصادی پیش پا افتاده، شــاهد بروز نوسانات اقتصادی 
شــدید و یا کمبود برخی کالاها در بازار می شــویم که 
در مــواردی باعــث بروز لطمات اقتصادی جبران ناپذیر 
می شوند. در چنین شرایطی که قلت دانش اقتصادی بعضاً 
باعث بروز ضرر و زیان خود و ســایرین می شــود، عده ای 
پا را فراتر نهاده و بی مهابا وارد امور اقتصادی پر ریســک 
می شوند و اندک سرمایه خود را نیز به خطر می اندازند.

یکی از این فعالیت های پرریسک بازار سهام و بورس است 
که ورود به آن علاوه بر نیاز به داشــتن گوشــی همراه)!( 
نیازمند فاکتورهای متعددی و دانش اقتصادی گسترده 
است. اما برخی از افراد جامعه با مشاهده لینک هایی نظیر  
بورس، شــغل دوم درآمد اول  ،  با ما یک شــبه بورس باز 
شوید ،  آموزش بورس در سه جلسه  و … جو گیر شده 
و وارد این عرصه می شوند. بماند که حتی عده ای خود را 
ملزم به شرکت در این اندک جلسات و کلاس ها و آموزش 

حداقلی نیز نمی بینند!
ماحصل این نگاه و رویکرد هجوم دسته جمعی مردم به 
بورس در چند ســال اخیر به ویژه ســال گذشته بود که 
همه جا صحبت از خرید و فروش در بازار بورس بود و در 
تاکسی و صف نانوایی و کلاس مدرسه و …. همه در حال 
تجزیه و تحلیل و ارائه نظرات کارشناسی بودند. بماند که 
رسانه ملی و برخی رسانه ها نیز بر آتش این هیجان می 
دمیدند و مردم را برای ورود به بورس تهییج می کردند. 
سایت ها، کانال ها و اخبار و رسانه ها آمار ها و رشد خیره 
کننده ســرمایه گذاری در بورس را پوشــش می دادند و 
همین ها کافی بود تا افراد سراسیمه و دستپاچه به سمت 
معامله کردن و کسب سود در بازار بورس رهسپار شوند.
در واقع باید اذعان داشت بازار بورس برخلاف بازارهای 
دیگر سرمایه گذاری در کشور یک بازار فنی است که اگر 
افراد بدون آگاهی و حداقل دانش اقتصادی، وارد آن شوند 
و تصمیم اشتباهی بگیرند ممکن است بخش زیادی یا 
حتی کل سرمایه شان را از دست بدهند. پس کسب دانش 
و مهارت در این بازار نقشــی اساســی و پررنگ دارد. در 
حوزه آموزش سرمایه گذاری موسسات و آموزشگاه های 
فراوانی در ســطح کشور در حال ارائه خدمات گوناگون 
هستند که معمولا توفیق چندانی در این حوزه به دست 
نیاورده اند چرا که افراد حوصله گوش کردن به مباحث 
علمی و اقتصادی ندارند و فقط دوست دارند سهامی را 

بخرند که روز به روز به دارایی شان افزوده شود.
در چنین شرایطی باید به افراد توصیه کرد حال که توان، 
فرصت، حوصله و ظرفیت آموزش فنی در خصوص حوزه 
بورس را ندارند، دست کم از تجارب اساتید این حوزه به 

ویژه تحلیلگران با دانش استفاده کنند.
تحلیلگران با بررســی بازار، صنایع و صورت های مالی 
شــرکت ها و دانشی که ماحصل تحصیل و تجربه است، 
به مشــتریان خود درباره  خرید ،  نگهداری  یا  فروش  
سهام شرکت ها پیشنهادهایی می دهند. در واقع، بر خلاف  
آنچه ممکن اســت تصور کرده باشــید، تحلیلگران تنها 
به مشــتریان خود درباره خرید و فروش ســهام توصیه 
نمی کننــد، بلکه درباره خرید یا صبر کردن و نگهداری 

سهام نیز آنها را راهنمایی می کنند.
در انتخاب اساتید تحلیلگر بیش از هرچیز رزومه عملیاتی 
فرد بایســتی مدنظر قرار گیرد. تجربه بالای آکادمیک 
و نوشــتن ده ها مقاله در حوزه بازار ســرمایه در نشریات 
مختلف یقیناً ســنجه مناسبی برای رتبه بندی اساتید 
بورسی نیست. حضور در شرکت ها و نهادهای مالی معتبر 
بــازار ســرمایه از طرفی و توانایــی ارائه و انتقال مطالب 
آموزشی از سوی دیگر در کیفیت برگزاری کلاس های 

آموزشی به شدت تاثیرگذار است.
در پایان توصیه می شود افراد قبل از ورود به حوزه بورس 
در ابتدا نسبت به شناسایی نوع پول خود اقدام کنند و از 
وارد کردن پول ترسو یا با ریسک بالا به بورس خودداری 
نمایند و پولی را وارد بورس کنند که به آن در حال حاضر 
نیاز نداشــته باشــند. بعد مختصری با ساختار بورس و 
مفاهیم بورس آشنایی پیدا کنند و برای انجام کلیه امور 
بورسی حتما از یک یا چند تحلیل گر با شناسنامه و دارای 
رزومه کمک بگیرند. ماحصل ورود بدون حساب و کتاب 
و هیجانــی به بــورس را می توانید در اوضاع اطرافیان و 
دوستان و آشنایان تان که بی مهابا وارد این عرصه شدند، 
ببینید!                                                          منبع: روزگار

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
گفت و گو

پیش بینی قیمت طلا در سال 1402

 ریزش قیمت طلا و سکه 
منتفی است

  میناسادات حسینی/ گروه اقتصاد
 قیمت طلا و ســکه در حالی روز شــنبه ۱۳ 
اسفند ۱۴۰۱ بار دیگر افزایش یافت که فعلا 
بازار تحت تاثیر ســفر رافائل گروسی، مدیر 
کل آژانس انرژی اتمی در خاموشــی است و 
ســکه بازان کمین کــرده اند تا در موقعیت 

خرید یا فروش قرار گیرند.

عبور سکه از کانال 3۰ میلیون تومانی
مشاهدات از بازار طلا و سکه نشان می دهد 
شنبه قیمت سکه امامی با رشد محدودی از 
مقاومت ۳۰ میلیونی عبور کرد تا نشان دهد 

هنوز سودای گرانی در سر دارد.
تمام قطعات سکه به غیر از سکه گرمی روز 
شــنبه افزایش قیمــت را تجربه کردند. اما 
سوال اصلی این است که قیمت طلا و سکه 
در سال آینده به چه سمت و سویی می رود؟ 
و بهتر است امسال طلا و سکه مورد نیاز خود 

را خریداری کنیم یا سال ۱۴۰۲؟

 سهم ناچیز اونس جهانی 
در نوسانات دلار

میثم رادپور، کارشــناس بازار طلا و سکه در 
این رابطه گفت: بازار طلا و سکه مستقل از 

بازار دلار و ارز و اونس جهانی نیست.
وی با بیان اینکه عمده نوسانات قیمت طلا 
و ســکه تحت تاثیر قیمت دلار و ارز اســت، 
ادامه داد: سهم اونس جهانی نسبت به قیمت 
دلار در جابه جایی قیمت طلا، خیلی کوچک 
اســت و اصلا قابل قیاس با تاثیر دلار روی 

قیمت طلا و سکه نیست.

در آستانه فروپاشی اقتصادی هستیم
این کارشناس بازار طلا و سکه با بیان اینکه 
نباید از تاثیر تورم روی قیمت ها غافل باشیم، 
گفت: در حال حاضر شاهد تورم ۵۰ درصدی 
در کشور هستیم و اگر بعد از ۸ سال )با فرض 
دو دوره ریاســت جمهوری ابراهیم رئیسی( 
تورم ۵۰ درصدی داشته باشید، قیمت یک 

کالا ۲۶ برابر خواهد شد.
وی ادامــه داد: اگــر تــورم ۵۰ درصد ادامه 
پیدا کند بعد از ۸ ســال قیمت ارز ۲۶ برابر 
خواهد شــد. مســاله این است که تورم های 
۲۰ درصدی قابل تحمل بودند. منتها پول و 
نظامات پولی عموما در مقابل تداوم تورم های 
بزرگ دوام نمی آورند؛ یعنی اینگونه نیســت 
که هر ســال به ترتیب شــاهد تورم های ۵۰ 
درصدی باشــیم، بلکه این اتفاق به شــدت 
محتمل است که نظام پولی ما فروبپاشد. به 
این معنی که ریال کارکرد خود را از دســت 

می دهد و مبادله نمی شود.

قیمت طلا و سکه از پنجره برجام
این کارشناس طلا و سکه در پاسخ به سوال 
مبنی بر اینکه آیا در سال آینده هم شاهد 
جهش های قیمت طلا و سکه خواهیم بود، 
گفت: جهش های قیمت طلا و ســکه در 
ســال آینده بدتر از امســال ممکن است 
رخ دهــد، زیرا در پایــان دولت دوازدهم، 
ارز ۷ برابر شــده بود و طلا و ســکه و سایر 
دارایی ها هم چند برابر شدند. این در حالی 
بــود کــه تورم نهایتا ۲۴ درصد بود، اما در 
زمان ریاســت جمهوری ابراهیم رئیسی 
تورم ۵۰ درصد اســت، ایشــان ارز را چند 

برابر تحویل می دهد؟
رادپور با بیان اینکه البته نباید از تاثیر برجام 
بر قیمت طلا و ســکه و ارز چشــم بپوشیم، 
ادامه داد: برجام شــبیه ترمز عمل می کند، 
ولی مشــکلات اقتصاد ایران با ساختار حالِ 

حاضر، با برجام حل نمی شود.

ریزش قیمت ها دور از انتظار است
این کارشــناس بازار طلا و ســکه در پاسخ 
به ســوال مبنی بر اینکه آیا شــاهد ریزش 
قیمت هــا خواهیم بود، گفت: بعید می دانم. 
با شرایط کنونی اقتصاد ریزش قیمت ها دور 

از انتظار است.
رادپــور ادامــه داد: توافق برجام از انتظارات 
تورمــی می کاهد و موج تقاضا را کاهشــی 
می کنــد، ولی مشــکل اقتصاد مــا را حل 
نمی کند. ممکن اســت تــورم ۵۰ درصدی 
تنهــا چند صباحی به خاطر ســیگنال های 
مثبــت برجامی کوچک تر شــود، ولی ادامه 

خواهد یافت.

گزارش

دولت برنامه مشخصی برای مسکن ندارد

 در بودجه ۱۴۰۲ هم حمایتی از 
مسکن دیده نمی شود

  محمد آیتی/ گروه اقتصاد
 یکــی از وعده های ابراهیم رئیســی که به 
باور بســیاری از کارشناسان خارج از منطق 
حاکم بر کشــور مطرح شد، ساخت سالیانه 
یک میلیون مســکن بــود. حال که بیش از 
۱۸ مــاه از عمر دولت ســیزدهم می گذرد، 
خروجی کار نشــان می دهد که تحقق این 
وعده تا پایان چهار ســال عمر کاری دولت 

سیزدهم، غیرممکن است.
در همین رابطه، صدیف بدری، نایب رییس 
کمیســیون عمــران مجلس گفت: موضوع 
روند کُند ساخت مسکن و وعده های عملی 
نشــده رییس جمهور که تاکنون شاهد آن 
بودیــم، صــد درصد روی تضعیــف پایگاه 
اجتماعی و محبوبیت آقای رییسی و دولت 
او اثر خواهد گذاشــت و باعث بی اعتمادی 

مردم خواهد شد.
وی افزود: به نظر من شــورای عالی مسکن 
که با ریاســت رییس جمهور اداره می شود 
به وظایفی که در قانون برایش تعریف شده 
بــه خوبــی عمل نکرده و نمی کند. روند کار 
در حوزه ســاخت مسکن دهک های پایین 
جامعــه یعنی آن هایی کــه کارگر، کارمند 
و بیکار هســتند، جای بحث دارد. این یک 
واقعیت اســت و دولت متاســفانه تاکنون 
برای آن، برنامه ای نداشــته و درصدد حل 
آن برنیامده اســت. حتی در جلسه جدیدی 
که با وزیر راه و شهرســازی داشتیم، برنامه 
جامــع دولت در خصوص این موضوع، تا به 
الان من را قانع نکرده است و اصلًا نمی بینم 

که دولت برنامه مشخصی داشته باشد.
بدری تصریح کرد: قیمت تمام شده میلگرد، 
فولاد و سیمان با قیمت جهانی در بورس ارائه 
می شود. تمام مصالح مورد نیاز مسکن به روز 
و با توجه به شــرایط روانی جامعه، قیمتش 
تنظیم می شــود. در ایــن صورت می بینیم 
که قیمت تمام شده مسکن خیلی بالا رفته 
است. حتی اگر زمین را از قیمت ساختمان 
کم کنیم، مســکن متری هشــت میلیون 

تومان درمی آید. 
مثــلًا اگر یک مســکن را بــا ۱۲۰ مترمربع 
زیربنــای غیرمفیــد در نظر بگیریم، قیمت 
تمام شــده، ۹۰۰ میلیون تومان می شود و 
اگر ۳۵۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان از آن را وام 
بدهیــم، بقیه مبلغ را باید متقاضی در طول 
دو سال پرداخت کند و حالا کسی که کارگر 
و بیکار است از کجا بیاورد؟ حتی بازپرداخت 
اقساط هم لااقل ماهی پنج میلیون می شود 
که باز هم دریافت این پول از قشر کم درآمد 

جامعه، غیرمنطقی است.
نماینده اردبیل اظهار داشت: بنده موضوعاتی 
را کــه مطرح کردم، رونــد خوش بینانه آن 
بود که همین هم اصلًا قابل هضم نیســت. 
متقاضیــان واجد شــرایط نمی توانند این 
پول ها را پرداخت کنند و مشــکل اساســی 

مسکن حمایتی همین موضوع است.
نایب رییس کمیسیون عمران مجلس یادآور 
شد: در کنار این مشکلات، بانک ها نیز اصلًا 
به تعهداتشــان عمل نمی کنند. فقط بانک 
مسکن، همکاری لازم را می کند و تمام هم 
و غمش برای این موضوع اســت. همکاری 
بین بخشــی و بانک ها متاســفانه هنوز حل 
نشــده اســت و دولت باید به این موضوع 
ورود جدی داشــته باشد. متاسفانه تاکنون 
دولــت موضوع را سرســری گرفته و فقط 
هرازچندگاهی مســئولان دولت افاضاتی 
می کننــد که دولت تولیدکننده مســکن 

نیست و یا ما نباید مسکن بسازیم.
وی گفــت: مــا کــی گفتیــم دولــت باید 
مســکن بســازد؟ ما گفتیم دولت باید ابزار 
و زیرســاخت های لازم برای ساخت مسکن 
ارزان کــه می خواهیم به مردم ارائه کنیم را 

فراهم کند.
بــدری در ادامــه بیان کرد: ۹۵ درصد فولاد 
مورد استفاده در کشور، تولید داخلی است. 
مواد معدنی سنگین نیز تولید داخلی است، 
ولی متاســفانه همه خود را با شــرایط روز 
بازار و نرخ ارز غیررسمی که خود صرافی ها 
می گوینــد، تنظیم می کنند که نتیجه آن، 
شرایط آشفته در حوزه مسکن شده است.

نایب رییس کمیســیون عمــران مجلس 
در پایــان خاطرنشــان کرد: بــا بی اهمیت 
جلوه دادن دولت به موضوع مهم ســاخت 
و کنترل بازار مســکن، چالش های پیشــرو 
کم کم خودشان را نشان می دهند و در ادامه، 
تثبیت می شــوند. من در حال حاضر آینده 
خوبــی را برای مســکن حمایتی در دولت 
نمی بینم. حتی ما در لایحه بودجه، مواردی 

برای حمایت از مسکن ندیدیم.

کارشناس ارشد بازار سرمایه:

روزهای خوبی در انتظار بورس است
جواد فلاحیان گفت: ۶۰ تا ۷۰ درصد از سهم های موجود در بازار 
ســرمایه از بازارهای موازی خود عقب هســتند و شــاید یک سوم 

ارزش واقعی خود باشند.
جواد فلاحیان کارشــناس ارشد بازار سرمایه به وضعیت کلی بازار 
ســرمایه پرداخته و تشــریح کرد: اگر نگاه کلی به روند بازار سرمایه 
در ۱۰ ســال اخیر داشــته باشــیم، رشد بازار ســرمایه از دو منبع 
نشــأت می گیرد که عبارتند از: وضعیت بنیادی شــرکت ها بوده 
کــه زمانی آنان ارزنده می شــوند، عامل دوم نیز افزایش انتظارات 
تورمی اســت، در تمامی ســال هایی که شاهد افزایش نرخ دلار به 
دلیل افزایش انتظارات تورمی بودیم، بازار ســرمایه در هم زمان با 
رشــد یا بعد از رشــد دلار شروع به حرکت کرده است، تفاوت بازار 
ســرمایه با بازارهای موازی مانند ارز، طلا و ســکه، مسکن این بوده 
که روندهای بازار ســرمایه با ســرعت بســیار بیشتری از روندهای 
بازارهای موازی رخ داده و رشــد و ریزش در بازار ســرمایه بســیار 

سریع تر از بازارهای موازی است.
فلاحیان افزود: همیشــه بازدهی که بازار ســرمایه نسبت بازارهای 
موازی دارد بســیار بیشــتر است، از شهریور ماه سال ۱۴۰۱ شاهد 
افزایش نرخ دلار بودیم که به علت تأخیر زمانی بازار سرمایه رشد 
آن چنانی نکرد، اما با رسیدن دلار به کانال ۵۰ هزار تومان شاهد 

افزایش ارزش و حجم معاملات بودیم، بازار ســرمایه در این روزها 
یکی از جاماندگان بازارها در بازدهی بوده و همین علت باعث شده 
بسیاری از سرمایه گذاران سرمایه های خود را به سمت بازار سرمایه 

بیاورند تا بتوانند پول خود را در برابر تورم حفظ کنند.
این کارشناس ارشد بازار سرمایه به وضعیت معاملات این روزهای 
بازار ســرمایه اشــاره کرده و تصریح کرد: میزان هیجان های بازار و 
حرکت بازار از منفی به مثبت خوب بوده و این نشــان می دهد در 
آغاز روند صعودی بوده و در ماه های آتی شاهد شکستن رکوردهای 

جدیدی در بازار سرمایه خواهیم بود، در این میان سرمایه گذاران 
باید بســیار آگاهانه رفتار کنند زیرا برخی از ســهم ها نســبت به 
بازارهــای مــوازی جلوتر بوده و باید در خرید آنان احتیاط کرد اما 
به جرأت می توان گفت ۶۰ تا ۷۰ درصد از ســهم های موجود در 
بازار سرمایه از بازارهای موازی خود عقب هستند و شاید یک سوم 

ارزش واقعی خود باشند.
فلاحیان ادامه داد: سهامداران باید دقت کرده و هر سهمی را خرید 
نکنند تا خاطرات منفی سال ۹۹ دوباره تکرار نشود، اخبارهای خوبی 
این روزها از صنایع خودرویی شــاهد هســتیم، سهم های صادرات 
محور مانند پتروشیمی، پالایشی، فلزات اساسی با توجه به افزایش 
نرخ دلار می توانند در ســودآوری آنان تأثیرگذار باشــد و نرخ های 

بازار مبادله خود را با نرخ های بازار آزاد هماهنگ خواهد کرد.
جواد فلاحیان در پایان گفت: ســهم های ریالی مانند ســهم های 
غذایی می توانند تأثیر خوبی از تورم دیده و رشــد قیمتی باشــند و 
اکثر گروه های بازار ســرمایه خود را با تورم هماهنگ خواهند کرد 
و رشــد را شــاهد خواهند بود، اما نکته منفی این بوده که افزایش 
قیمت ســهام در بازار ســرمایه نه به علت رشــد اقتصادی و فضای 
بهتــر اقتصــادی بلکه به علــت افزایش تورم و کاهش قدرت خرید 

مردم اتفاق می افتد.

ثار افزایش سرمایه بانک ها از محل تسعیر ارز آ «  از  گار گزارش »روز

بازی در زمین دشمن با سودهای موهوم
بــا افزایش نــرخ ارز، دارایی های دلاری 
بانک ها افزایش قیمت داشــته است که 
می تــوان از ایــن روش نیز برای افزایش 
ســرمایه بهــره بــرد. موضوعــی که به 
عقیده بســیاری از کارشناسان می تواند 
آســیب های جدی برای اقتصاد کشــور 

به دنبال داشته باشد.
 در ابتدای دی ماه ســال جاری، وزارت 
اقتصــاد و امــور دارایی مجــوز افزایش 
سرمایه ۳۵ هزار میلیاردتومانی از محل 
بند )د( تبصره ۱۸ قانون بودجه را اعلام 

کرد.
افزایش ســرمایه نقدی می تواند کفایت 
ســرمایه بانک های دولتــی را به نحوی 
افزایش دهد که توان پرداخت تسهیلات 
آن ها افزایش یابد؛ دولت ســیزدهم نیز 
همــواره یکــی از مهم ترین اولویت های 
خــود را توانمندســازی بانک هــا برای 
تســهیلات دهی مطرح کرده اســت تا با 
این کار بخش های تولیدی در کشــور را 

حمایت کند.
در همین راســتا دولــت تاکنون از همه 
ظرفیت هــای موجــود بــرای افزایش 
ســرمایه بانک هــای دولتــی بهره برده 
است که از جمله آن می توان به ظرفیت 
تعریف شده در بند )د( تبصره ۱۸ قانون 

بودجه اشاره کرد.
تقویت تولید، تأمین امنیت غذایی، حفظ 
کیفیت تولید محصولات کشــاورزی و 
خودکفایــی در این محصولات، تقویت 
بخش صنعــت و تأمین مالی طرح های 
آن ازجمله عللی است که دولت را بر آن 
داشــته اســت تا از ظرفیت های موجود 
برای افزایش سرمایه بانک ها بهره ببرد.

پیشــنهاد اســتفاده از ظرفیت بند )د( 
تبصره )۱۸( قانون بودجه ۱۴۰۱ کشور 
بــه میزان ۳۵ هزار میلیارد تومان نیز در 
آبان ماه ســال جاری مطرح شــد و این 
مصوبــه به منظور افزایش ســرمایه این 
بانک ها از محل ســهام و سهم الشــرکه 
دولت در شــرکت های دولتی به تصویب 

هیئت وزیران رسید.
وزارت اقتصــاد و امور دارایی در اطلاعیه 
خــود تاکید کرده که با جدیت به دنبال 
اســتفاده از ســایر ظرفیت های قانونی 
موجــود در کشــور به منظــور افزایش 

سرمایه بانک های دولتی است.
اکنــون و با افزایش نرخ ارز، دارایی های 
دلاری بانک هــا افزایش قیمت داشــته 
اســت که می توان از این روش نیز برای 
افزایش ســرمایه بهره برد. موضوعی که 
به عقیده بسیاری از کارشناسان می تواند 
آســیب های جدی برای اقتصاد کشور به 

دنبال داشته باشد.

خ ارز ابزاری   تسعیر نر
برای افزایش سرمایه است

ســیدعزیز آرمــن، اقتصــاددان اظهار 
می کند: تسعیر ارز یکی از ابزارهایی است 
که بانک ها با توجه به تغییرات نرخ ارز طی 
ســال های اخیر، برای افزایش سرمایه از 
آن بهره برده اند. بانک مرکزی نرخ تسعیر 
ارز را براساس فرمول هایی که در اختیار 
دارد، اعلام می کند که در شش ماه اخیر 

نرخی اعلام نشده است.
وی اضافه می کند: سودی که بانک ها از 
این طریق اعلام می کنند، موهومی است. 
البته این سود در صورت های مالی لحاظ 
شــده و بانک ها برای افزایش سرمایه از 
آن اســتفاده می کنند. این سود یکی از 
آیتم های بی کیفیتی است که در نهایت 

به عنوان سرمایه از آن یاد می شود.
سود نرخ تسعیر ناشی از عملیات واقعی 

اقتصادی نیست
این اقتصاددان می گوید: در ارزیابی های 

مجــدد دارایی های بانک ها یکی از اقلام 
نرخ تسعیر ارز است که در کنار املاک و 
مستغلات به کار برده می شود. این سود 
ناشــی از عملیات واقعی اقتصادی نبوده 
تولیــدی اتفاق نیفتــاده یا خدمتی ارائه 
نشده است. سود ناشی از تسعیر ارز فقط 

در عملیات حسابداری اعمال می شود.
آرمــن اضافــه می کند: این ســود قابل 
توزیع بین ســهامداران نیست و به نوعی 
حساب ســازی اســت که شکل ظاهری 
ترازنامه های بانک و کفایت ســرمایه را 

تغییر می دهد.
جبران زیان انباشته با افزایش سرمایه

وی تصریــح می کند: بانک های ما زیان 
انباشــته زیــادی دارند که بــا اقدامات 
این چنینــی و ارزیابی مســتغلات آن را 
جبــران می کنند اما این ســودها از نظر 
اقتصادی معنایی نداشــته و پشتیبانی 

ندارد.
این اقتصاددان می گوید: همچون افزایش 
ارزش دارایی هایــی همچون طلا و دلار 
ممکن است فرد را ثروتمندتر کرده باشد 
اما در واقع میزان دارایی های او تغییری 
نکرده اســت. بانک ها از نظر حسابداری 
تنها زیان خود را پوشــش می دهند اما 

از نظر اقتصادی اتفاقی نیفتاده است.
آرمن خاطرنشــان می کنــد: این نرخ با 
نظارت بانک مرکزی و با میانگین گیری 

از نرخ ارز در شش ماه تعیین می شود.

خ ارز  افزایش سرمایه از محل تسعیر نر
بازی در زمین دشمن است

عبدالمجید شیخی، کارشناس اقتصادی 
در این خصوص می گوید: دلالان و عوامل 
مخــل بازار مالی و پولــی عمدتاً عناصر 
نفوذی و عامل دشــمن بوده و برخی از 
آن ها ناخواسته در این مسیر افتاده اند و 
بــرای اقتصاد ایران نرخ تعیین می کنند. 
هرگونــه پذیرش ایــن نرخ ارز کمک به 

دشمن است.

خ حقیقی ارز   نر
بین سه تا پنج هزارتومان است

وی اضافــه می کند: بانک هــا نیز نباید 
چنیــن اجازه ای داشــته باشــند. نرخ 
حقیقــی ارز براســاس معیار شــاخص 
برابــری قــدرت خرید بین ســه تا پنج 
هزارتومان است. نرخ هایی که بازار برای 
دلار تعیین می کند واقعی نیست. احداث 
مرکز مبادلات طلا و ارز نیز مهر تأییدی 

بر این نرخ هاست.
این کارشناس اقتصادی می گوید: دولت 
باید پیمان سپاری ارزی را اجباری کند و 
همه تقاضای ارز باید از کانال های رسمی 
و بــا نرخ های حقیقی تأمین شــود. باید 
عوامل بازار در بانک ها حســاب ارزی باز 
کنند و نگهداری ارز توســط افراد عادی 

ممنوع شود.

کنترل تبادلات ارز و طلا تنها راهکار 
مهار تورم است

شیخی اضافه می کند: غربی ها نیز در دهه 
۱۹۳۰ چنین سیاستی در پیش گرفتند. 
آمریکا که چاپ کننده دلار بی پشــتوانه 
است در ۱۹۳۳ چنین قواعدی پیاده سازی 
کــرد به نحوی کــه زنان مجوز نگهداری 
بیش از هشــت گرم طلا را نداشــتند. با 
جمع آوری طلا و ارز از خانه های مردم و 
ارائه حواله غیرقابل فروش به آن ها آمریکا 
توانست تورم دورقمی را کنترل کند. وی 
ادامه می دهد: برای گریز از این بازی که 
استعمار توســط عوامل نفوذی خود راه 
انداخته و بسیاری از عوامل بازار را به طور 
ناخواسته به ســمت بازارهای غیر مولد 
کشــانده اســت، راهکاری به جز کنترل 
تبــادلات ارز و طلا توســط دولت وجود 
نــدارد. این کارشــناس اقتصادی با بیان 
اینکه نمی توان از شعارهای اقتصاد غربی 
به عنوان نســخه برای اقتصاد کشور بهره 
بــرد، می گوید: این شــعارها به زباله دان 
تاریخ پیوســته اســت و نباید خود را به 
نوشــته های کتب اقتصادی غربی مقید 

کنیم.

 بانک ها نباید مجوز 
افزایش سرمایه داشته باشند

شیخی با اشاره به امکان افزایش سرمایه 
بانک ها از محل تسعیر نرخ ارز، این اقدام 
را آب به آسیاب دشمن ریختن می داند 
و اضافــه می کنــد: درواقــع بانک ها با 
ایــن کار، نــرخ بــازار آزاد را می پذیرد. 
 بانک هــا نبایــد مجوز چنیــن کاری 

داشته باشند.
وی ادامه می دهد: افســار ریال به قیمت 
دلار گره خورده، درحالی که بازی با نرخ 
دلار بازی با زندگی مردم است. کارمندان، 
کارگران و مســتمری بگیران نیز در این 

میان آسیب بیشتری می بینند.
این کارشــناس اقتصادی خاطرنشــان 
می کنــد: تأیید نــرخ افزایش یافته بازار 
ارز بــه معنــای صحه گذاشــتن بر نرخ 
گــذاری و تأیید اقدام عوامل مخل بازار 
اســت. بنابراین افزایش سرمایه بانک ها 
از محل تسعیر نرخ ارز نیز بازی در زمین 

دشمن است.

خبر ویژه

رئیس سازمان بورس گفت: به محض مشخص شدن لیست افراد واجد 
شرایط، سازمان بورس آن را بررسی و در اختیار شرکت سپرده گذاری 
قرار می دهد. ســازمان بورس در مرحله شناســایی افراد برخوردار از 
ســهام عدالت هیچ گونه دخالتی ندارد. مجید عشــقی درباره وضعیت 
تعییــن تکلیف جاماندگان ســهام عدالت اظهار کــرد: تعیین تکلیف 
جاماندگان ســهام عدالت دارای مصوبه مجلس اســت و اکنون سازمان 

خصوصی سازی درصدد تعیین مصادیق آن قرار گرفته است.
وی افزود: به محض مشخص شدن لیست افراد واجد شرایط، سازمان 

بورس آن را بررســی و در اختیار شــرکت ســپرده گذاری قرار می دهد. 
ســازمان بورس در مرحله شناســایی افراد برخوردار از ســهام عدالت 
هیچ گونه دخالتی ندارد.رئیس سازمان بورس با اشاره به اقدامات انجام 
شــده برای انتقال ســهام عدالت متوفیان به وراث تصریح کرد: با توجه 
به گســتردگی این موضوع، طبق آمار مشــخص شــده که بیش از سه 
میلیون و ۵۰۰ هزار نفر از افراد فوت شده دارای سهام عدالت بودند که 
با توجه به بالا بودن تعداد افراد وراث، امکان انجام تعیین تکلیف سهام 
متوفیــان به صورت دســتی، کاغــذی و مراجعه حضوری وجود ندارد.

عشــقی ادامه داد: اکنون در حال آماده کردن یک ســامانه برای تعیین 
تکلیف وضعیت وراث ســهام عدالت هســتیم که به محض آماده شدن 
زیرساخت فنی آن اعلام خواهیم کرد تا وراث از طریق این سامانه پیگیر 
سهام عدالت متوفیان خود باشند.در این خصوص محمد کاظمی فرد، 
رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه درباره اطلاعات فردی 
متوفیان ســهام دار سامانه ســهام عدالت به صورت الکترونیکی اظهار 
کرد: سازمان ثبت احوال کشور این خدمت را ارائه می دهد و اطلاعات 

متوفیان را به صورت برخط در اختیار دارد.

رئیس سازمان بورس:

تعیین تکلیف جاماندگان سهام عدالت دارای مصوبه مجلس است
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نفت و انرژی 4

گزارش ها نشان دادند؛

خروج  تجارت نفت از اروپا 

کوتاه از انرژی

بین الملل

 استقبال ازبکستان 
از گاز روسیه 

شــرکت نفت و گاز دولتــی  ازُترانزگاز  
ازبکستان ســرگرم انجام تغییراتی در 
زیرســاخت خطوط لوله است تا واردات 
گاز از روســیه را امــکان پذیــر کند و از 
تکــرار کمبــود متناوب کــه در طول 
زمستان تجربه کرده بود، اجتناب شود.

این شــرکت در کانال تلگرام خود اعلام 
کرده اســت هــدف از این کار، اجتناب 
از تداخل گاز وارداتی از روســیه با گاز 
تولید داخلی اســت که در شــبکه خط 
لوله ملی، جریان دارد.وابســتگی قریب 
الوقوع به گاز روســیه، پذیرش شکست 
برنامه توســعه بخش انرژی ازبکستان 
اســت. تا ســال گذشته، تاشــکند از 
فــروش گاز به چین درآمد داشــت اما 
با افزایش خشــم عمومی نسبت به موج 
قطعی برق سراســری، نماینده شرکت  
ازُترانــزگاز  در دســامبر اذعان کرد که 
تمامی صادرات متوقف شــده اســت.

روســیه که با حمله نظامی به اوکراین، 
در جامعه بین المللی، منفور شده است، 
این بحران را یک فرصت دید. ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور روسیه، در نوامبر 
با قاسم جومارت توکایف، رئیس جمهور 
ازبکستان درباره ایجاد یک اتحادیه سه 
جانبه با حضور ازبکستان، گفت وگو کرد.
واکنش اولیه ازبکســتان محتاطانه بود. 
جورابــک میرزا محمودوف، وزیر انرژی 
ازبکســتان، در آن زمــان اظهار کرده 
بود: تاشــکند درباره این موضوع مورد 
مشورت قرار نگرفته است اما اگر توافق 
گازی امضــا شــود، صرفا یک همکاری 
فنی و مالی خواهد بود. به عبارت دیگر، 
این همکاری سیاسی نیست.سپس در 
اواخر ژانویه، ازبکســتان با روسیه برای 
بررسی احتمال معکوس کردن جریان 
گاز در خط لوله ســنترال آسیا سنترلل 
و ارســال گاز به جنوب به جای شمال، 
توافق کرد.یک مقام انرژی در تاشــکند 
به خبرگزاری فرانسه گفت: تحویل گاز 
ممکن است به زودی آغاز شود اما زمان 
تعیین شــده، اکنون گذشته است. هیچ 
بیانیــه ای درباره زمان آغاز ارســال گاز 
روسیه به ازبکستان منتشر نشده است. 
هیچ اطلاعاتی هم درباره این که روسیه 
قصد دارد چه میزان گاز به این کشــور 
عرضه کند، وجود ندارد.قزاقســتان هم 
آماده اســت بخشــی از نیازهای گازی 
خــود را از روســیه، تامین کند و مانند 
ازبکســتان، ناچار شده است از صادرات 

گاز به چین صرفنظر کند. 

 باتری سبز اروپا 
دوباره ری شارژ می شود

یکــی از مهمترین منابــع نیروی پاک 
اروپا، ســریع تر از حد نرمال در حال پر 
شــدن دوباره است.با وجود دمای گرم 
غیرمعمول فصلی که زمستان امسال در 
اکثر نقاط اروپا مشاهده شد، بارش برف 
ســنگین تر از حد معمول، ذخایری که 
نیروگاه های برق آبی مهم نروژ را تامین 
می کنند را تقویت خواهد کرد. این نشانه 
دیگری از ضعیف شــدن بدترین دوران 
کمبود انرژی اســت که این منطقه در 
چند دهه گذشــته تجربه کرده اســت.

پس از آن که بعضی از ذخایر این منطقه 
که اغلب به عنوان بزرگترین باتری اروپا 
یاد می شود، چند ماه پیش در بحبوحه 
بدترین خشکســالی اروپا در ۵۰۰ سال 
اخیر، تقریبا به طور کامل خشک شدند، 
یک تغییر در اقبال به شمار می رود. در 
نتیجه، نروژ به همســایگان خود شامل 
انگلیــس و آلمان هشــدار داده بود که 
ممکن است صادرات برق را برای حفظ 
تامین داخلــی، محدود کند.طبق آمار 
گردآوری شــده توسط شرکت مشاوره 
انــرژی نــروژی  ولو  تا دوشــنبه هفته 
گذشــته، ذخایر برف در منطقه قیمت 
NO۲ در جنــوب غربــی، حــدود ۹.۸ 
تراوات ســاعت بود که حدود ۱۰ درصد 
بالاتر از یک سال پیش و ۹ درصد بالاتر 
از میانگیــن ۳۰ ســاله بود. این منطقه 
اهمیت بیشتری نسبت به سایر مناطق 
دارد زیــرا نقطه آغاز کابل های صادرات 
برق به انگلیس و قاره اروپا است.اریکسن 
هولمن، هیدرولوژیست شرکت  ولو  در 
این بــاره گفت: به دلیــل رویدادهای 
اخیــر در اکثر نقاط اروپا در طول پاییز 
و زمســتان، همچنان در بحران انرژی 
هســتیم. از نظر ایده آل، برف زیادی را 
ترجیح می دهیــم تا فصل ذوب خوبی 

داشته باشیم.

 رفع محدودیت سوخت گیری 
در همه استان ها

ارائه بنزین و گازوئیل به جز 
ک خودرو ممنوع است با

رئیس صنف جایگاه داران ســوخت گفت: 
ارائــه بنزیــن و گازوئیل به جز باکِ خودرو 
ممنــوع اســت ولی پرســنل پمپ بنزین 
به انــدازۀ محــدود و کمتــر از ۴ لیتر برای 
جابجایــی خودروهای بنزینی در شــرایط 
خاص همکاری می کنند.اســدالله قلی زاده 
با بیان اینکه در قسمت عرضه فرآورده های 
نفتی ۴۲۳۰ جایگاه و در بخش سی ان جی 
۲۷۰۰ جایــگاه در کشــور فعال  هســتند 
کــه از ۱۵ اســفند وارد فــاز اجرایی نوروز 
می شــوند، اظهار کرد: در شــرایط کنونی 
در اکثــر جایگاه هــای کشــور ممنوعیتی 
برای سوختگیری نیست و به جز استانهای 
مرزی در اکثر اســتان ها محدودیت سقف 
ســوختگیری وجود ندارد و به مردم توصیه 
میکنیــم در هنــگام مراجعه بــه جایگاه با 
پرســنل همکاری لازم را داشته باشند.وی 
گفت: سیاست دولت استفاده مردم از کارت 
سوخت شخصی است و توصیه ما هم همین 
است چرا که امکان رهگیری و رسیدگی به 
شــکایات احتمالی در مواردی که با کارت 
سوخت شــخصی سوختگیری انجام شده 

باشد سریع تر و دقیق تر است.

معاون ایدرو خبر داد؛

 مهاجرت معکوس گاز 
از قطر به ایران

معــاون ایدرو گفت: در میادین مشــترک 
مهاجرت نفتی و گازی داریم اما در فاز ۱۴ 
مهاجرت معکوس است و از قطر به ایران می 
آیند.حمید بازرگان در نشست خبری پروژه 
فاز ۱۴ پارس جنوبی در مورد میزان تولید 
گاز، اظهــار کرد: یــک میلیارد مترمکعب 
تولیــد گاز داریم که کفایت جمعیت ۲۰۰ 
میلیون نفر اســت.معاون سارمان گسترش 
و نوســازی صنایــع ایــران ای درو افزود: 
باید عمده تمرکز بر بهینه ســازی مصرف 
خانگی باشــد تا صنایع به مشــکل نخورد. 
البتــه توســعه میادین گازی کیش، پارس 
شمالی، میادینی که ۴ ۵ سال اخیر در ارم 
و … کشف شده است نیز باید در دستور کار 
قرار گیرد تا مشکلی در تأمین گاز نداشتیم.
وی تاکید کرد: امیدواریم هم توسعه گازی 
و هم بهینه سازی مصرف رخ دهد.بازرگان 
در مــورد ظرفیت فــاز ۱۴ گفت: ظرفیت 
تولید فاز ۱۴، ۵۰ میلیون مترمکعب اســت 
و اینکه به سلامت از زمستان گذشتیم بابت 
همیــن طرح بود.وی تصریــح کرد: در فاز 
۱۴ بــه میزان ۵۰ میلیون مترمکعب تولید 
می کنیــم و از تمــام فازهای پارس جنوبی 
نیــز ۷۵۰ میلیون مترمکعب تولید داریم و 
قطر هم حدود ۶۰۰ میلیون مترمکعب دارد.
بازرگان افزود: فرق ما با قطر این اســت که 
حجم مخزن قطر دو برابر ایران است و اکثر 
پیمانکاران خارجی است و تحریم ندارند.وی 
ادامه داد: تکمیل فازها کار بزرگی بوده است. 
ما بحث توســعه فاز نداریم بلکه نگهداشت 
تولیــد داریم.معــاون ای درو اضافه کرد: در 
میادین مشترک مهاجرت نفت و گاز به طرف 
مقابل است اما در فاز ۱۴ مهاجرت معکوس 
داریــم و قطری هــا به ایران می آیند.وی در 
مورد هزینه فاز ۱۴ پارس جنوبی اظهار کرد: 
۵.۲ تا ۶ میلیارد دلار هزینه پروژه بوده است 
و ارزش فراورده ها و محصولات این فاز حدود 

۵ میلیارد دلار است.

در هفته جاری؛

۴8 درصد حجم سدهای کشور 
پر از آب شد

درصد پرشــدگی ســدهای کشور که هفته 
گذشــته ۴۷ درصد بود که در هفته جاری 
با یک درصد افزایش به ۴۸ درصد رســید.
بارش هــای اخیر اندکی وضعیت آب موجود 
در سدهای کشور را بهتر کرده است.بر اساس 
تازه تریــن گزارش دفتر اطلاعات و داده های 
آب شــرکت مدیریت منابع آب ایران، حجم 
آب موجود در سدهای کشور از ابتدای سال 
آبی جاری )ابتدای مهرماه( با رشد ۵ درصدی 
نســبت به سال گذشــته همراه شد.بر این 
اســاس حجم آب موجود در سدهای کشور 
از ابتدای سال آبی جاری )اول مهرماه ۱۴۰۱( 
تا ۱۳ اسفندماه در حالی به رقم ۲۳ میلیارد 
و ۷۲۰ میلیــون مترمکعب رســیده که این 
رقم در سال آبی گذشته ۲۲ میلیارد و ۶۶۰ 
میلیــون مترمکعب بوده اســت.میزان آب 
ورودی به سدهای کشور از ابتدای سال آبی 
جاری تا ۱۳ اســفند ماه ۱۳ میلیارد و ۳۳۰ 
میلیون متر مکعب شده است، در حالی که 
میزان آب ورودی به سدهای کشور در مدت 
مشابه سال آبی گذشته ۱۳ میلیارد و ۳۷۰ 
میلیون مترمکعب بوده است که مقایسه آن 
با مدت مشــابه ســال آبی جاری کم و بیش 

برابری را نشان می دهد.

نفــت بزرگتریــن کالای جهان اســت و ارزش بازار 
نفــت جهان در ســال ۲۰۲۲، به ۲.۷ تریلیون دلار 
است. این تجارت توسط نهادهای دولتی و خصوصی 
تسهیل می شود و همه نوع معامله گری در آن حضور 
دارنــد. تولیدکنندگان بزرگ نفت از جمله آمریکا، 
عربســتان سعودی، امارات متحده عربی، روسیه و 
عراق، نفت به مصرف کنندگانی مانند اتحادیه اروپا 
تحویل می دهند و بخش بزرگی از این نفت، از هاب 
تجارت آمســتردام-روتردام-آنتورپ عبور می کند.

این هاب به شبکه ای از بنادر متصل بوده و یک دروازه 
انرژی به ســوی اروپا بوده و به مدت چندین دهه، 
یــک بازیگــر مهم در بازارهای نفت بین المللی بوده 
اســت. از آنجا که هاب آمستردام-روتردام-آنتورپ 
زیرساخت توسعه یافته و پالایشگاه ها و پتروشیمی، 
خدمات ذخیره سازی و بلندینگ و تاسیسات حمل و 
نقل دارد، به معامله گران کمک کرده است در زمان 
و هزینه صرفه جویی کنند.بندر روتردام، هاب اولیه 
تجارت نفت بوده و بندر آنتورپ، میزبان صنعت مواد 
شیمیایی است در حالی که تخصص بندر آمستردام، 
در لجستیک و بلندینگ بوده و این بندر، هاب جهانی 
برای بلندینگ گریدهای مختلف بنزین است. نفتی 
که به هلند تحویل داده می شود، به صورت داخلی 
استفاده شده یا پالایش می شود و یا در بخش تولید 
مصــرف شــده و به مقصدهــای جهانی یا به داخل 
صادر یا صادرات مجدد می شــود.مزایای اصلی که 
این هاب فراهم کرده اســت یعنی انعطاف پذیری، 
دسترس پذیری و تنوع محصولات و لجستیک، آن 
را یک هاب سرمایه گذاری جذاب برای صنایع مربوط 
مانند ســوخت های زیســتی کرده است. با در نظر 
گرفتن این که دولت های اروپایی متعدد اســتفاده 
از ســوخت های زیستی یا سوخت های تجدیدپذیر 
دیگر را برای حمل و نقل تشویق می کنند، تاسیساتی 
کــه از قبــل وجــود دارد و اتصالی که بین بنادر این 
هــاب وجود دارد، مزایای لجســتیکی مهمی برای 
سوخت های زیستی فراهم می کند.اسپانیا، آلمان، 
فرانســه، ایتالیا و هلنــد بزرگترین تولیدکنندگان 
ســوخت های زیســتی در اروپا هســتند. در حال 

حاضر، ســوخت های زیستی مبتنی بر محصولات 
کشــاورزی، تنها ۴.۵ درصد از ســبد انرژی حمل 
و نقــل اتحادیه اروپا را تشــکیل می دهند اما بیش 
از ۶۰ درصــد از همــه تجدیدپذیرهــا، در حمل و 
نقل مصرف شــدند. انرژی زیســتی در حال حاضر 
۶۰ درصــد از کل تولید انرژی تجدیدپذیر اتحادیه 
اروپا به حســاب می آید.در مجموع، بندر روتردام 
مســتقیما ارزش افزوده ۲۷.۹ تا ۲۷.۲ میلیارد یورو 
در ســال های ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰ داشــته است و نفت و 
فرآورده هــای نفتــی به ارزش ۱۰۰ تا ۱۵۰ میلیارد 
یورو ســالانه از طریق بنادر هلند تجارت می شوند. 
در این بین، ســرمایه گذاری ها، اشــتغال و نوآوری 
در بخشــهای مختلف، به رشــد اثر روتردام منتهی 
شــده است.در واقع، روتردام بیشترین حجم انتقال 
فلــه ای مایعــات در اروپــا را دارد زیرا نفتکش های 
کوچک می توانند ســوخت روســی را به دلیل عمق 
کم کانال در مســیر بالتیک از روســیه به هلند، به 
هلند بیاورند. اما اوضاع همیشــه این طور مطلوب 
نبود. برای مدت طولانی، فقط کشــتی های  بزرگ 
در زمان مد آب، می توانســتند به هامبورگ بیایند 
و در نتیجه انعطاف پذیری این بندر محدود شــده 
بــود. بــا این حال، روتردام به دلیل این که می تواند 

به عنوان یک نقطع تجمع استفاده شده و سوخت، 
از کشــتی های  کوچکتر متعدد را دریافت کرده و 
سپس به نفتکش های بزرگ منتقل و به نقاط دیگر 
صادر کند، انعطاف پذیری بیشــتری داشــته است.

جالب است که منطقه آمستردام-روتردام-آنتورپ 
با وجود این که رســما شــناخته نشده است اما یکی 
از هاب های تجارت نفت شــناخته شده و یکپارچه 
جهان است. همچنین جالب است که این هاب عظیم 
با تلاشــهای دولتی یا حتــی برنامه ریزی هدفمند 
ایجاد نشــده بلکه با تلاشــهای پراکنده نهادهای 
خصوصی، شکوفا شد. شرکت های بین المللی بعدا 
دفاتر، تاسیسات تحقیقات و دفاتر دیگر را در هلند 
گشــوده و در مسکن، مدارس و فعالیتهای تفریحی 

سرمایه گذاری کردند.

 افول اهمیت آمستردام-روتردام-آنتورپ 
به عنوان یک هاب نفتی جهانی

از شــانس بد این هاب نفتی، تحریم های اروپایی 
علیه نفت روســیه، مســیرهای تجــارت نفت را 
تغییر داده و احتمالا از اهمیت هاب آمســتردام-
روتردام-آنتــورپ در بلندمدت، می کاهد. پیش از 
حمله نظامی روســیه به اوکراین، اروپا بزرگترین 

بازار صادرات انرژی روســیه بــود و بندر روتردام، 
در موقعیت خوبی برای کنترل، اســتفاده و توزیع 
مجــدد میزان زیادی ســوخت برخوردار بود.اما از 
پنجم دســامبر ســال ۲۰۲۲، نفت روسیه در اروپا 
دیگر پذیرفته نیســت و واردات فرآورده های نفتی 
روسیه از پنجم فوریه سال ۲۰۲۳ ممنوع شده اند. 
جریان نفت پس از این ممنوعیت ها، به بزرگترین 
میزان ممکن از آمستردام-روتردام-آنتورپ تغییر 
مســیر پیدا کرده اســت. به یکباره، بندر روتردام 
دیگر دریافت کننده اصلی نفت روســیه نیســت. 
واردات نفــت روســیه بــه اروپا در ســه ماهه دوم 
ســال ۲۰۲۲ کاهش پیدا کرد و صادرات بیشــتر 
از آمریــکا، نــروژ و برزیل جای آن را گرفت.بعلاوه، 
مسیرهای تجارت مستقیم از روسیه به چین و هند 
و همچنین بهبود توانمندی های تولید شرکت های 
خاورمیانــه ای، در بلندمدت، ماندن به عنوان یک 
هاب تجارت نفت مهم را برای آمستردام-روتردام-
آنتورپ دشــوارتر خواهد کرد. همچنین در کوتاه 
مــدت، تجــارت بنزین از طریق بندر آمســتردام 
احتمالا به دلیل اســتانداردهای جدید بنزین که 
در هلند معرفی شده است، به میزان قابل توجهی 
کاهش پیدا می کند. شــرکت های هلندی اکنون 
ملزم هســتند استانداردهای سخت گیرانه تری را 
بــرای تولید و صادرات بنزیــن رعایت کنند.بازار 
دیــزل اروپا هم با چالش هایی روبروســت. نظر به 
این که پالایشــگاه های  پیچیده روتردام توانســته 
اند از پالایش نفت ترش ســنگین روســیه به نفت 
شــیرین تر سوئیچ کرده و گریدهای نفتی شیرین 
را جایگزین نفت اورال کنند، مسائلی در خصوص 
عرضه دیزل به وجود آمده است. در این بین، قیمت 
بالای گاز طبیعی در اروپا، به خصوص در اوایل سال 
۲۰۲۲، بســیاری از تولیدکنندگان را ناچار کرد به 
اســتفاده از دیزل روی بیاورند و کمبود عرضه این 
سوخت تشــدید شد. اتحادیه اروپا تلاش می کند 
دیــزل را از هنــد وارد کننــد و واردات محدودی 
از آمریکا دارند که نتوانســته اســت به رفع کمبود 

بازارهای داخلی آنها کمک کند. 

 ناترازی برق به خصوص در تابستان یکی از چالش هایی است 
که مســئولان و مردم با آن دســت و پنجه نرم می کنند و پیش 
بینی ها حاکی از آن است که در سال ۱۴۰۵ مصرف برق حدود 
۹۰ هزار مگاوات در پیک می رســد. اما چه راهکاری می تواند 
کمــی از بــار ایــن مصرف را بکاهد تا بــا ناترازی برق آن هم در 
آینده ای نه چندان دور مواجه نشــویم. در پیک تابســتان ۱۲ 
هزار مگاوات تنها توســط کولرهای آبی مصرف می شــود و ۳۰ 
هزار مگاوات در بخش سرمایشــی مصرف می شــود که نشان از 
اهمیت این بخش دارد.اســتاندارد ســازی یکی از راهکارهایی 
اســت که می توان با اســتفاده از این روش بدون نیاز به ساخت 

نیروگاه از میزان مصرف برق کاست. اما مساله مهم دیگر استفاده 
اجباری از وسایل استاندارد است که چگونگی اجرایی شدن آن 
در هالــه ای از ابهــام قرار دارد، علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در 
رابطه با این موضوع گفت: اســتانداردها به دو شــکل اختیاری و 
اجباری وضع می شود، در مواردی که سازمان ملی استاندارد و 
وزارت مربوطه اگر لازم بدانند که نیاز به وضع استاندارد اجباری 
وجود دارد با استفاده از قوانین و مقررات استاندارد اجباری را 
وضع می کنند.محرابیان توضیح داد: در کشور ما به علت اینکه 
نرخ انرژی پایین است ضرورت دارد، برخی از لوازم انرژی بر را 
اســتاندارد اجباری برایشــان وضع کنیم که تولید کنندگان ما 

با اســتفاده از این ظرفیت کالاهایی را تولید کنند که به مردم 
اجحاف نشــود. زیرا کالا اگر مصرف برق بالایی داشــته باشد و 
باعث می شــود مصرف بالا رود و قبوض برق بالایی برای مردم 
بیاید که چنین اقدامی برای حمایت از مصرف کننده اســت.
وزیر نیرو گفت: لوازم خانگی نیز مشمول استاندارد سازی قرار 
می گیــرد، اما اکنون مهمترین عنصری که بیشــترین مصرف 
برق را دارد، دســتگاه های سرمایشــی، کولرهای آبی و گازی 
هســتند، که در این مرحله کار را آغاز کرده و به صورت گام به 
گام ســایر لوازم پرمصرف را شناسایی می کنیم و سپس نسبت 

به استاندارد سازی آنها اقدام می کنیم.

وزیر نیرو خبر داد؛

، برای جبران ناترازی برق کالای انرژی بر آغاز استاندارد سازی 

خبر  ویژه

مدیر عامل اسبق شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی اظهار کرد:

کاهش مصرف ۱8 میلیون لیتر  راهکاری برای 
بنزین در روز

مدیــر عامل اســبق شــرکت پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی گفت: ما در حال حاضر ظرفیت 
استفاده از ۴۰ میلیون متر مکعب سی ان جی که 
معادل ۴۰ میلیون لیتر بنزین اســت را در کشــور 
داریم، شــبکه گاز هم موجود اســت، اما فقط ۲۲ 
میلیون متر مکعب از این ظرفیت استفاده می شود 
و ۱۸ میلیــون متر مکعب ظرفیت خالی اســت.
عبــاس کاظمی ، درباره راهکارهایی برای کاهش 
مصــرف و تامین بهزینه بنزین در کشــور اظهار 
داشت: ما باید سبد سوخت را توسعه دهیم، دهه 
۸۰ قانون بهینه سازی مصرف سوخت طراحی شد 
اکنون می توانند سی ان جی را بیشتر توسعه دهند 
و ال پی جی را هم وارد سبد سوخت کنند؛ تا مسئله 
کمبود بنزین حل می شــود.وی درباره ســاخت 
پالایشــگاه جدید به عنوان یک راهکار گفت: ما 
هرچه در زمینه توسعه زیرساخت سرمایه گذاری 
کنیم؛ مطلوب اســت دولت باید تمام سعی خود 
را بکند تا ســرمایه گذاری در زیرساخت ها تقویت 
و پالایشــگاه جدید ساخته شود، مجلس نیز این 
برنامه را مصوب کرده لازم است که سرمایه گذاران 
هم در این حوزه تمرکز کنند.مدیر عامل اســبق 

شرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی تصریح 
کرد: پالایشــگاه باید ساخته شود و پایه آن تولید 
محصولات پتروشیمی باشد، زیرا پالایشگاه سازی 
در کشور باید سودآور باشد.وی در ادامه با اشاره به 
استفاده از ظرفیت سی ان جی برای جبران کسری 
بنزین گفت: ما در حال حاضر ظرفیت اســتفاده 
از ۴۰ میلیون متر مکعب ســی ان جی  که معادل 
۴۰ میلیون لیتر بنزین اســت را در کشــور داریم، 
شــبکه گاز هم موجود است، اما فقط ۲۲ میلیون 
متر مکعب از این ظرفیت استفاده می شود و ۱۸ 
میلیون متر مکعب ظرفیت خالی اســت.کاظمی 
ادامــه داد: باید با مکانیزم قیمتی تشــویق کنند 
که مصرف کنندگان به ســمت سی ان جی تمایل 
پیــدا کننــد اگر این اتفاق بیفتد ۱۸ میلیون لیتر 
از تقاضای بنزین کم می شــود. مدیر عامل اسبق 
شــرکت پالایــش و پخــش فرآورده های نفتی 
خاطرنشــان کرد: باید خودروســازان را ترغیب 
کننــد که خودروی سی ان جی ســوز تولید کنند 
چون ظرفیت زیرســاختی برای اســتفاده از  ۴۰ 
میلیون متر مکعب از گاز ســی ان جی در کشــور 

وجود دارد.

افت فشار در تهران با مصرف 52 هزار لیتر آب در هر ثانیه 

 لرزه خانه تکانی 
بر پیکره آب رسانی 

بیشــتر مناطق تهران این روزها درگیر افت 
شــدید فشار آب هســتند. افت شدیدی که 
مسئولین شرکت آب و فاضلاب تهران دلیل 
اصلی آن را رشد مصرف می دانند. آمارهای 
منتشــر شــده نشان می دهد که در برخی از 
روزهای تعطیل تهرانی ۵۲ هزار لیتر بر ثانیه 

آب مصرف می کنند. 
بــا این وجود معاون شــرکت آب و فاضلاب 
مدعی اســت که برنامه ای برای جیره بندی 
یا قطعی آب در دستور کار نیست. البته این 
گفته ها مشــمول مشترکان پر مصرف نمی 
شــود چرا که به گفته علی اکبر ملکوتی آب 
مشترکان پر مصرفی که بیش از ۲ برابر الگوی 
مجاز آب مصرف می کنند، به صورت موقت 

قطع می شود.
بحــران آب در اســتان تهــران به مرز نگران 
کننده ای رســیده است. موجودی سد های 
تهران به ۲۲۳ میلیون متر مکعب رسیده که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته حدود ۹۰ 
میلیون متر مکعب کاهش را نشان می دهد. 
هم زمان با کاهش موجودی ســدها مصرف 

آب هم صعودی شــده است. آنگونه که علی 
اکبر ملکوتی معاون ســازمان آب و فاضلاب 
تهران به بازار می گوید: هم اکنون تهرانی ها 
حــدود ۴۷ هزار لیتر بر ثانیه آب مصرف می 
کنند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
حدود ۱۰ درصد رشــد را نشــان می دهد.او 
با اشــاره به رکورد شــکنی های مصرف در 
اسفند به دلیل خانه تکانی، گفت: در روزهای 
گذشته شاهد بودیم که مقدار مصرف از ۵۲ 
هزار لیتر بر ثانیه هم گذر کرد که رکورد بی 
سابقه ای محسوب می شود.پایتخت امسال 
بارندگی های مناسبی نداشته و وارد سومین 
سال خشک خود شده است. آمارهای منتشر 
شــده نشــان می دهد که از ابتدای سال آبی 
تا ۱۲ اسفند تنها ۱۰۳.۶ میلی متر بارندگی 
در تهــران ثبت شــده.معاون بهره برداری از 
تاسیســات آب شــهری آبفای استان تهران 
با اشــاره به تنش شــدید آبی در پایتخت، 
می گوید: در حال حاضر تنش آبی در تهران 
به حدی رســیده که نیازمند تغییر جدی در 

رفتار مصرفی آب هستیم.
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55بانک و بیمه
ح سپرده گذاری ممتاز   اجرای طر

تابش  در بانک مسکن
 بــا هدف رفــع نیازهای 
اساسی مشــتریان بانک 
مسکن طرح سپرده گذاری 
ممتاز تابش با دو روش به 
اجرا گذارده شــد. با هدف 
رفع نیازهای اساسی مشتریان بانک مسکن در 
حوزه های جانبی به ویژه بخش مســکن امکان 
سرمایه گذاری در طرح سپرده ممتاز  تابش  با 
ویژگی های خاص فراهم شــد. این طرح به دو 
روش ســرمایه گذاری با دوره انتظار سه ماهه و 
۶ ماهه در بانک مســکن به اجرا گذارده شــده 
است و حداقل مبلغ جهت افتتاححساب در آن 

۵۰ میلیون تومان می باشد.
حداکثر ســقف تســهیلات پرداختی در طرح 
ممتاز تابش مرابحه منصوب بخش مسکن ۱۶۰ 
میلیون تومان و مرابحه عام بخش مســکن یا 
خدمات ۱۰۰ میلیون تومان می باشــد که نرخ 
سود تسهیلات مرابحه از محل حساب این طرح 
برای دوره انتظار ۶ ماهه ۱۲ درصد و برای دوره 

انتظار ۳ ماهه ۱۳ درصد است.

خ حق الوکاله بانک سینا   نر
در سال ۱۴۰۲ اعلام شد

 نــرخ حق الوکالــه بانک 
ســینا بــرای انـــــواع 
ی  ه هـــــا د ســـپـــر
ســرمایه گذاری در سال 
مالــی ۱۴۰۲ معــادل ۳ 
درصد خالص منابع سپرده گذاران اعلام شد.

با عنایت به بخشــنامه و دســتورالعمل بانک 
مرکــزی جمهوری اســلامی ایــران، نرخ حق 
الوکاله به کار گیری ســپرده های مشتریان در 
بانک ســینا در ســال ۱۴۰۲ به میزان ۳ درصد 
خالــص منابع ســپرده گذاران برای هر یک از 
انــواع ســپرده های به کار گرفته شــده جهت 
مصارف مشــاع، تعیین و جهــت اطلاع عموم 

اعلام می شود.
همچنین مبنای تعیین و تســهیم مابه التفاوت 
سهم ســود قطعی و علی الحســاب پرداختی 
ســپرده های ســرمایه گذاری، میانگین مانده 
روزانه انواع ســپرده های سرمایه گذاری با سهم 

یکسان خواهد بود.

اخبار

 بانک ملی ایران اعلام کرد:

ارایه خدمات بانکی به اشخاص 
حقوقی منوط به اخذ کد شهاب

 بانک ملی ایران اعلام کرد 
از ابتدای سال آینده، ارایه 
خدمات بانکی به اشخاص 
حقوقی منوط به اخذ کد 

شهاب است.
بر اســاس ممنوعیت بانک مرکزی درخصوص 
ارایه خدمت پایه و غیرپایه بانکی به اشــخاص 
حقوقی فاقد شناســه شــهاب از ابتدای ســال 
۱۴۰۲، ضروری اســت مشــتریان بانک ملی 
ایران نســبت به اخذ شناسه هویت الکترونیک 
بانکی خود اقدام کنند. کد شهاب، شناسه ای ۱۶ 
رقمی است که برای هر مشتری بانکی به  صورت 
اختصاصــی صــادر و در تمام بانک ها به صورت 
یکســان تعریف می شود، اما در صورتی که یک 
مشتری کد شهاب خود را دریافت نکرده باشد،  
در اســتفاده از خدمات بانکی با مشــکل مواجه 
خواهد شد بنابراین مشتریان حقیقی و حقوقی 
باید برای دریافت کد شهاب خود به شعب بانک 

مراجعه و اطلاعات شان را تکمیل کنند.

 اعلام شعب کشیک 
بانک ایران زمین در ایام پایانی سال

  به منظور خدمت رسانی 
بهتــر و جلــب رضایــت 
مشــتریان گرامی، شعب 
کشیک بانک ایران زمین 
در ایام پایانی ســال اعلام 
شــد. از روز شــنبه ۱۳/۱۲/۱۴۰۱ تا شــنبه 
۲۷/۱۲/۱۴۰۱ کلیه شعب استان تهران از روز 
شنبه تا چهارشنبه از ساعت ۷:۰۰ تا ۱۶:۳۰ و 
روزهای پنجشــنبه از ســاعت ۷:۰۰ تا ۱۵:۰۰ 
آماده خدمت رسانی به مشتریان گرامی خواهد 
بود. همچنین مشــتریان در ســایر استان های 
کشور می توانند با توجه به فایل زیر شعبه مورد 
نظر خود را انتخاب و بر اســاس ســاعات کاری 
اعلام شــده به شعبه مراجعه و امور بانکی خود 

را انجام دهند.

تکریم خانواده معظم شهدا توسط شورای فرهنگی بیمه سینا
هم زمان با اعیاد شعبانیه، اعضاء شورای فرهنگی بیمه سینا با خانواده 

شهید محمد علی دلاپور دیدار کردند.
همزمان با اعیاد شــعبانیه و ســالروز شهادت شهید محمدعلی دلاپور 
۱۳۶۱/۱۲/۱۲، شورای فرهنگی بیمه سینا و رئیس شعبه آمل با حضور 
در منزل این شهید، از مقام شامخ شهیدان و خانواده های معزز آن ها 

تجلیل و تقدیر به عمل آورد.
حجت الاســلام و المســلمین ارکان عضو شورای فرهنگی بیمه سینا 
در این دیدار، خدمت به خانواده شــهدا را افتخاری بزرگ دانســت و از 
شــهید دلاپور به عنوان شــهید پرافتخار شــهدای جنگل به نیکی و با 

افتخار یاد کرد.
خانــواده شــهید محمدعلــی دلاپور با ذکر خاطراتــی از این فرمانده 
دلاور گفتند: شــهید بزرگوار از همان اوایل انقلاب اســلامی، روحیه 
شــهادت طلبی در وجودشــان موج می زد و هر زمان که اخبار شهادت 
همرزمان و برادران خود را می شنید افسوس می خورد که چرا از این 

فیض عظیم محروم ماندند .
پــدر شــهید در خاطراتــی عنــوان کرد: شــهید زارع، شــهید اول 

در آمــل بــود. زمانــی کــه او شــهید شــده بود شــهید محمد علی 
خیلــی حســرت می خــورد، غبطه می خورد می گفــت ای کاش ما 
 بودیــم. شــیری کــه او خورده آنقــدر حلال بوده کــه زود تر از همه 

به شهادت رسید.
خانواده شهید افزودند، بی شک هر شخصی اعم از مسئول و غیرمسئول 

در مســیر خدمت و گره گشــایی از کارهای مردم گام بردارد، خداوند 
به او عزت و بزرگی می بخشد.

در بخش هایی از پیام های شــهید اینطور امده اســت: بدانید که در 
امتحان بزرگ قرار گرفته اید . انسان تنها به صرف ایمان آوردن مسلم 
واقعی نیســت ، بلکه میزان ایمان، اعمال انســان است. بنابراین دست 

از ولایت و امام بر ندارید.
بر اســاس این گزارش، شــهید محمد علی دلاپور از فرماندهان دلاور 
جنــگل بودنــد که در ۱۳۶۱/۱۲/۱۲ بر اثر اصابت گلوله به درجه رفیع 
شــهادت رســید. در جنگل آمل به فیض شــهادت نائل آمد و در گلزار 
شــهدا اسلام محله شهرستان آمل آرام گرفت. همچنین برادر شهید، 
بسیجی شهید حشمت اله دلاپور در ۱۸ سالگی در اثر اصابت ترکش 

سال ۶۱ در منطقه مریوان آسمانی شد.
یاداور می شــود، در این دیدار حجت الاســلام و المســلمین ارکان، 
علیرضــا بابارحیم اعضاء شــورای فرهنگــی، محمدرضا ثابت و وحید 
عالی رئیس شعبه آمل از طرف مدیرعامل بیمه سینا با خانواده شهید 

دلاپور دیدار و گفتگو کردند.

اخبار

 مدیر بیمه های اتکایی بیمه رازی با توجه به ورود شرکت های 
جدید در حوزه بیمه های اتکایی پیش بینی ســال پررقابتی را 

در این حوزه دارد.
در چنــد روز گذشــته اطلاعات مرتبط بــا ظرفیت نگهداری 
شرکت های صنعت بیمه منتشر و به روز شد که در این لیست 
نام شــرکت های تازه نفس و جوان بســیار خودنمایی می کرد 
شرکت هایی که تمام توان خود را برای حضور در حوزه بیمه های 

اتکایی قرار داده اند.
ایــن موضــوع عاملی شــد تا گفت وگویی کوتــاه با دکتر علی 
زین ساز- مدیر اتکایی بیمه رازی داشته باشیم؛ او معتقد است 
با ورود شرکت های جدید و تازه نفس در حوزه بیمه های اتکایی 
سال پررقابتی برای فعالیت در این حوزه برای شرکت ها پیش 

بینی می شود.
زین ســاز تصریح کرد: با توجه به حضور شــرکت های جدید 
برنامه ریزی واحد اتکایی بیمه رازی بر آن اســت تا با حمایت 

مدیریت ارشد سازمان، حق بیمه قبولی اتکایی خود را نسبت 
به سال گذشته به دو برابر برساند و این موضوع در حالی مطرح 
می شود که قبولی اتکایی بیمه رازی در دو سال اخیر بیش از 

پیش بینی ها کسب درآمد برای شرکت داشته است.
مدیر اتکایی بیمه رازی خاطرنشان کرد: ضریب خسارت بیمه 
رازی در بیمه هــای اتکایــی کمتــر از یک درصد و به عدد صفر 

بسیار نزدیک بوده است.
زین ســاز ادامــه داد: دلیــل دســتیابی به ضریب خســارت 
یــک درصدی از ســوی واحد بیمه های اتکایی توجه بســیار 
زیــاد بــر انتخاب ریســک مطابق با چارچــوب های مدیریت 
ریســک در انواع رشــته های بیمه ای بوده اســت که در کنار 
 آن کیفیــت پاســخگویی و خدمــات به لحظه به شــرکت ها 

وجود دارد.
مدیــر اتکایــی بیمه رازی در انتهــا از برنامه ریزی بلند مدت 
برای تاســیس شرکت بیمه اتکایی از سوی شرکت بیمه رازی 
خبــر داد و گفــت: در برنامه کوتاه مــدت بیمه رازی دریافت 
 مجــوز قبولــی خارجــی و درآمدزایی ارزی در دســتور کار 

قرار گرفته است.

رقابت شدید در بازار قبولی اتکایی

خبر  ویژه

رئیس کانون وکلای دادگستری استان گلستان:

ح تسهیل فساد آور است، وکیل ساز نیست طر

 شهرداری نجف آباد برگزیده جشنواره ملی فرهنگی -هنری 
 شهر فرهنگ  کشور شد

استانها

گلســتان / گروه اســتان ها: رییس کانون وکلای دادگستری استان 
گلستان گفت: اجرای طرح تسهیل در حوزه وکالت نه تنها وکیل ساز 
نیســت که فســاد آور است. حمید رضا مومن در مراسم گرامیداشت 
هفتادمین سالگرد تاسیس کانون وکلای دادگستری و هفدمین دوره 
تحلیف کارآموزان وکالت دادگستری گلستان  اظهار کرد: وکیل بودن 
هزینه دارد و  وکلایی هســتند که به علت نداشــتن درآمد مناسب، 
هزینه تمدید پروانه فعالیت را ندارند و حتی از پس هزینه های دفتر 
وکالت بر نمی آیند.وی افزود: وقتی با اجرای طرح تسهیل افراد بدون 
توجــه بــه کیفیت علمی وارد این حرفه می شــوند و اثرات مخربی 

برای جامعه خواهد داشــت چرا که ممکن اســت بسیاری از آنان به 
دلیل فقدان پرونده دســت به کارهای غیر متعارف و یا فســاد انگیز 
داشــته باشــند.مومن  افزود:  برخی در برابر کلمه استقلال به شدت 
مقاومت می کنند و این در حالی اســت که اســتقلال کانون وکلا به 
معنی تقابل نیســت و اســتقلال کانون به معنی خودگردان بودن 
آن اســت نه اینکه ما در مقابل حاکمیت ایســتاده ایم.وی بیان کرد:  
کانون وکلا تنها نهادی است که با بودجه مستقل و خودگران اداره 
می شود و از هیچ بودجه دولتی بهره مند نیست.مومن گفت: طرح 
تســهیل مشــکلات زیادی برای  جامعه وکالت ایجاد کرده به طوری 
از طرح تســهیل به عنوان مردودین آزمون وکالت نام می برند.وی 
ادامه داد: طرح تسهیل از طرف کمیسیونی تصویب می شود که در 
واقع ربطی به آن ندارد و آن هم کمیســون اقتصادی مجلس اســت 
و این در حالی اســت که حتی کمیســیون حقوق مجلس هم با آن 
مخالف بود اما تصویب شــد.وی افزود:  به دنبال اجرایی شــدن این 
طرح و مخالفت های کانون های وکلای وکلتی سراسر کشور چندین 
نشست با نمایندگان مجلس و همچنین ریاست دستگاه قضا انجام 
و مقرر شــد اصلاحات ارایه شده مورد کارشناسی قرار گیرد.گفتنی 
اســت، در این مراســم ۱۴ نفر از کارآموزان وکالت گلســتان مراسم 
تحلیــف خــود را به جــای آورده و آوازه فعالیت به عنوان وکیل پایه 

دادگستری را دریافت کردند.

اصفهان / گروه استان ها:  چهارشنبه ۱۰ اسفند مراسم اختتامیه جشنواره 
ملی فرهنگی هنری  شهر فرهنگ  به میزبانی شهرداری بهارستان در تالار 
نور برگزار و از شهرداری نجف آباد به عنوان مقام برتر و ویژه این جشنواره 
تقدیر و تجلیل شــد.امامی با اعلام این خبر افزود در این جشــنواره که 
در دو بخش ویژه شــهرداری ها و عموم شــهروندان و در محورهای علمی 
پژوهشی، فرهنگی هنری و ادبی طراحی و اجرا شد، بیش از ۲۳ استان در 
آن شرکت داشته، بیش از ۸۰۰ اثر به دبیرخانه وصول و از بین این آثار ۳۲۰ 
اثر به مرحله داوری نهایی راه یافته اند که آثار شهرداری نجف آباد مقام 
برتر و ویژه این جشــنواره کشــوری را به خود اختصاص داد.شهردار نجف 
آباد ضمن تقدیر از کمیته فرهنگ شهروندی سازمان فرهنگی اجتماعی 
و ورزشــی شــهرداری نجف آباد به مدیریت علیرضا خاکسار و مسئولیت 
خانم کاظمیانی گفت در مدت زمان توفیق خدمت به شــهروندان نجف 
آبــادی ایــن کمیته موفق به ایجاد فضایی متفــاوت و رویکردی آموزش 
محور در سطح شهر شده است.وی اجرای تابلوهای شهروندی اجرا شده 
با ۵۳ موضوع شهری  بر روی ۲۰۴ وجه تابلو شهروندی هر دو ماه یکبار،  
برگزاری جشــن های شــهروندی در سطح ۵ منطقه شهری، اجرای طرح 
مدرســه شــهروندی در مدارس، جشن های شهروندی ویژه دبستانی ها، 

اجرای طرح پلیس مدرســه در تمانی مدارس دبســتان نجف آباد، تهیه و 
تولید آثار مکتوب و تهیه و تولید مســتندات تصویری اعم از عکس فیلم 
کلیپ و ... را از مهمترین سرفصل های محورهای حوزه فعالیت این کمیته 
دانست.شهردار نجف آباد در تشریح عملکرد این کمیته افزود، تابلوهای 
فرهنگ شهروندی با شعار  دست کم نگیر  و پرداخت به موارد اجتماعی 
و موضوعات آموزشی چون، تفکیک زباله، پسماند و حمل و نقل شهری، 
ایمنــی و عوارض، و نکات شــهروندی چون کتابخوانی، مناســبت های 
ملی و مذهبی مانند شــهدای ســلامت، و گرامیداشــت پنجم اسفند روز 
حماســه و ایثار مردم نجف آباد در مناطق مختلف شــهری در معرض دید 
و توجه شهروندان قرار گرفت. امامی افزود جُنگ های شهروندی برگزار 
شــده در مناطق مختلف شــهری، تئاترهای خیابانی در بوســتان و پارک 
های محلی در آموزش رعایت تاریخ و زمان بیرون گذاشــتن زباله های 
خانگی، طرح موفق پلیس مدرســه در ســطح مدارس شهرستان و طرح 
جامع مدرســه شــهروندی متشکل از صبحگاه و دوشنبه های شهروندی 
مهمترین مجموعه های تدارک و انجام شــده در این حوزه بوده اســت که 
در نهایت این اقدامات منجر به موفقیت در کســب این مقام ویژه و برتر 

در سطح کشور شد.

خ ۱۴۰۱/۱۲/۲ گهی ابلاغ نظریه عدم افراز مور آ
بشــماره  وارده  ثبــت  نماینــده  گــزارش  بــه  عنایــت  بــا 
مــورخ  1401/2764/ص  شــماره  نامــه  و  مــورخ   11/1401/4865
1401/3/26 شــهرداری محتــرم گنابــاد مبنــی بــر عــدم امــکان افــراز 
ســهام مشــاعی ورثــه مرحــوم علــی خــدادادی از پــلاک 476 فرعی 
از 2 اصلــی بخــش یــک گنابــاد تصمیــم بــه رد درخواســت افــرازی 
متقاضــی فــوق الذکــر اتخــاذ شــده اســت لــذا بدینوســیله نظریــه 
عــدم افــراز بــه اســتناد مــاده 2 قانــون افــراز و فــروش امــلاک 
مشــاع آگهــی مــی گــردد، شایســته اســت کلیــه مالکیــن مشــاعی 
پــلاک مذکــور چنانچــه بــه ایــن تصمیــم اعتــراض دارنــد واخواهــی 
آگهــی بــه دادگاه  خــود را ظــرف مــدت ده روز پــس از انتشــار 
صالحــه تســلیم و رونوشــت آنــرا بــه ایــن اداره ارســال نماینــد
گناباد ک  رئیس ثبت اسناد و املا
سید ضیاء الدین مهدوی شهری

گهی فقدان سند مالکیت آ
آقــای محمدجعفــر مروتــی  الوکالــه  یاراحمــدی حســب  خــان فاطمــه مقصــودی 
برابــر وکالتنامــه شــماره 34036 مــورخ 1401/11/1 دفتــر 22  بروجــرد بــا تســلیم 
دو بــرگ فــرم استشــهادیه گواهــی شــده شــماره 114/2/1401/133324  مــورخ 
ــر اســناد رســمی شــماره 4  بروجــرد مدعــی مــی باشــد کــه ســند  1401/11/17 دفت
مالکیــت ششــدانگ یــک بــاب خانــه تحــت پــلاک 271 فرعــی از  3884/79  اصلــی 
محمدجعفــر  بنــام   139920325004008129 الکترونیکــی  دفتــر  2ذیــل  بخــش 
مروتــی ثبــت و ســند مالکیــت صــادر و تســلیم گردیــده اســت و بعلــت جابجایــی 
مفقــود شــده اســت؛ لــذا باســتناد تبصــره یــک الحاقــی بمــاده 120 آییــن نامــه 
قانــون ثبــت مراتــب جهــت اطــلاع عمومــی یــک نوبــت آگهــی میشــود اگــر شــخصی 
بــه نحــوی از انحــاء مدعــی وجــود ســند مالکیــت نــزد خــود مــی باشــد مــی توانــد 
ــاٌ پــس از نشــر آگهــی بــه مــدت 10 روز بــه ایــن اداره تســلیم  اعتــراض خــود را کتب
نماینــد در غیــر اینصــورت پــس از انقضــاء مــدت قانونــی و اعــلام گواهــی ســند 

مالکیــت المثنــی بنــام مالــک صــادر خواهــد شــد.م/الف 178
آدرس ملک: خیابان علی بیات کوچه شهید ناصر بیرانوند پلاک 92

۱۴۰۱/۱۲/۱5 : تاریخ انتشار
سید مهدی موسوی
ک بروجرد کل و سرپرست اداره ثبت اسناد و املا معاون مدیر 

گهی حصر وراثت آ
نظــر بــه اینکــه آقــای محمــد نجاریــان کاخکــی دارای شناســنامه 42 بــه شــرح دادخواســت بــه کلاســه 1401 -  205 /4 از ایــن شــورا درخواســت گواهــی 
حصــر وراثــت نمــوده و چنیــن توضیــح داده کــه شــادروان عــذرا جمشــیدی بــه شناســنامه 31 در تاریــخ 1401/9/26 در اقامتــگاه دائمــی خــود بــدرود زندگی 

گفتــه و ورثــه حیــن الفــوت آن مرحــوم منحصــر اســت بــه :
1- منیره نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به شماره شناسنامه 0910017891 تاریخ تولد 1368/4/21 صادره از گناباد فرزند متوفی

2- محمدرضا نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به شماره شناسنامه 5485 -  0919132588 تاریخ تولد 1348/11/24 صادره از گناباد فرزند متوفی
3- علی نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 83 -  0919883346 تاریخ تولد 1362/5/16 صادره از گناباد فرزند متوفی

4- مریم نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 42-  0919858333 تاریخ تولد 1358/3/15 صادره از گناباد فرزند متوفی
5- محمد نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 43 -  0919858341 تاریخ تولد 1358/3/15 صادره از گناباد فرزند متوفی

6- عباس نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 5382 -  0919131557 تاریخ تولد 1346/5/18 صادره از گناباد فرزند متوفی
7- فاطمه نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 5593 -  0919133665 تاریخ تولد 1352/4/31 صادره از گناباد فرزند متوفی

8- احمد نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 203 -  0919133665 تاریخ تولد 1365/1/25 صادره از گناباد فرزند متوفی
9-  نعمت ا... نجاریان کاخکی فرزند علی اکبر به ش ش 103-  0919848478 تاریخ تولد 1355/5/26 صادره از گناباد فرزند متوفی

بــور را بــه اســتناد مــاده 362 ق امــور حســبی یــک نوبــت آگهــی مــی نمایــد تــا هــر کســی اعتراضــی دارد و  اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــی درخواســت مز
یــا وصیتنامــه از متوفــی نــزد او باشــد از تاریــخ نشــر آگهــی ظــرف یــک مــاه بــه شــورا تقدیــم دارد و الا گواهــی صــادر خواهــد شــد.

گناوه شعبه ۴ شورای حل اختلاف شهرستان 

اســناد مالکیــت بــرگ ســبز و بــرگ کمپانــی ســواری استیشــن 
تویوتــا لنــد کــروز اف جــی 60 بــه رنــگ ســفید یخچالــی روغنــی 
مــدل 1981 شــماره شاســی 022418 موتــور 170036 شــماره 
 JPXA811E0NL022418 178 ل 44 شناســه   - پــلاک 29 

ــار ســاقط اســت. مفقــود گردیــده از درجــه اعتب
مریوان

مفقودی
بــرگ ســبز خــودرو رانــا بــه شــماره انتظامــی 12- 922 و 49 
 172B0099294 بــه رنــگ ســفید مــدل 1401 شــماره موتــور
بــه  متعلــق   NAAu01FE9NT442557 شاســی شــماره 
از درجــه اعتبــار  لیــلا بهشــتی مقــدم مفقــود گردیــده و 

ســاقط مــی باشــد

معقودی
انتظامــی شــماره  بــه   DENA ســواری  خــودرو  ســبز   بــرگ 
مــدل  متالیــک   - مشــکی  رنــگ  86-394د45 
شاســی  شــمار   0111679H153 موتــور  شــماره   1401
ســتایش  فهیمــه  بــه  متعلــق   NAAW61HU5NE313894
مــی باشــد اعتبــار ســاقط  از درجــه  و  فــرد مفقــود گردیــده 

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید
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گرفت؛ در مشهد صورت 

برگزاری مسابقات قرآن و نهج البلاغه شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی کشور 
مشهد / سمیرا رحمتی

بیست و ششمین دوره مسابقات قرآن کریم 
و نهج البلاغه ویژه کارکنان و خانواده شرکت 
ملی پالایــش و پخش فرآورده های نفتی 
ایــران وشــرکت های تابعه و پالایش نفت 
)یادواره شــهدای مدافع امنیت( در مشهد 
مقدس برگزار شد.شــرکت ملی پالایش 
و پخــش فرآورده های نفتی ایران به یمن 
برگزاری این مسابقات و استقبال گسترده 
کارکنــان و خانواده ها و پایه ریزی اصولی 
فعالیت ها به عنوان نخستین شرکت پیشتاز 
فعالیت های قرآنی در ســطح وزارت نفت 
و ســایر سازمان ها و وزارتخانه های دولتی 
شــناخته شد.فعالیت های قرآنی در سطح 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران با حضور چند ده نفر آغاز شد. اما 
اکنون با اهتمام جمعی و پشتکار کارکنان، 
همسران و فرزندان و حمایت های مجموعه 
مدیریتی میزان شــرکت کنندگان از مرز 
۱۰ هزار نفر نیز گذشــته اســت.در ادامه 
برگزاری مســابقات سراســری بیست و 
ششــمین دوره از این مســابقات با حضور 
بیــش از ۸ هزار نفر از کارکنان شــرکت و 
خانواده های آنان در زمســتان سال جاری 
آغاز و در اسفند ماه مرحله نهایی این دوره 
از مسابقات در شاخه های کتبی در رشته 

هــای مفاهیــم قرآن کریم و نهج البلاغه و 
شــفاهی در رشــته های تحقیق،  ترتیل  و 
حفــظ کل و اجــزا قرآن کریم برای تعیین 
نفرات برگزیده و اعزام به مسابقات نهایی در 
وزارت نفت آغاز شد.برگزاری مرحله نیمه 
نهایی در ۹ منطقه با سرپرســتی روســای 
روابط عمومی شرکت ها و مناطق با نظارت 
کارشناســان اعزامی از ستاد، اعلام نتایج 

مرحله نیمه نهایی به ستاد و برگزاری مرحله 
نهایی مســابقات در مشهد مقدس برگزار 
شــد.مرحله نیمه نهایی این مسابقات در 
۸ منطقه برگزار شــد. بر این اساس استان 
هــای قم، مرکزی، اصفهان و چهارمحال و 
بختیاری به سرپرستی منطقه خطوط لوله 
و مخابرات اصفهان، تهران، البرز، مازندران 
و گلســتان به سرپرســتی شرکت ملی و 

مهندســی نفت ایران، خراســان رضوی، 
خراسان شــمالی و سمنان به سرپرستی 
پخش منطقه شــاهرود، قزوین، گیلان، 
زنجان، اردبیل، آذربایجان غربی و شرقی 
به سرپرستی پخش منطقه تبریز، فارس، 
کهکیلویه و بویر احمد، بوشهر و خوزستان 
به سرپرستی پخش منطقه فارس، استان 
های لرســتان، ایلام، همدان، کرمانشاه و 

کردســتان به سرپرســتی پخش منطقه 
غرب، اســتان های کرمان، یزد، خراسان 
جنوبی، سیستان و بلوچستان و هرمزگان 
به سرپرستی پخش منطقه یزد و شرکت 
هــای پالایــش نفت ۱۰ گانه کشــور به 
سرپرستی شرکت پالایش نفت بندرعباس 
مرحلــه نیمــه نهایی را برگــزار کردند.

شــایان ذکر است بیست و ششمین دوره 
مسابقات قرآن کریم و نهج البلاغه شرکت 
ملــی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
با یاد و خاطره شــهدای مدافع امنیت و با 
حضور بیش از ۸۰۰۰ هزار نفر از کارکنان و 
خانواده های شرکت ملی پالایش و پخش، 
شــرکت ملی پخــش و مناطق ۳۷ گانه، 
شــرکت خطوط لوله و مخابرات، شرکت 
ملی مهندســی و ساختمان نفت، انجمن 
صنفی کارفرمایی در قالب ۱۰ پالایشــگاه 
کشــور و در بخش رشته های آوایی شامل 
قرائــت تحقیــق، قرائت ترتیــل، قرائت 
تقلیدی، حفظ، مفاهیم قرآن و نهج البلاغه 
از اواسط دی ماه آغاز که شرکت کنندگان 
پس از طی مراحل مقدماتی و نیمه نهایی 
در ایســتگاه آخــر ۲۶۰ برگزیده از ۹ الی 
۱۲ اســفند ماه ســال جاری با یکدیگر به 
رقابت پرداخته که در پایان به نفرات برتر 

هر رشته جوایزی اهداء شد.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

 طی حکمی از سوی مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق استان گلستان؛

مدیر جدید دفتر حراست شرکت 
توزیع نیروی برق معرفی شد

گلســتان / گروه اســتان ها: طی حکمی از سوی 
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق گلستان 
مدیر جدید دفتر حراست و امور محرمانه شرکت 
توزیع نیروی برق اســتان گلستان منصوب شد 
.طی حکمی از ســوی مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق گلســتان مدیر جدید دفتر حراست 
و امور محرمانه شرکت توزیع نیروی برق استان 
گلســتان منصوب شــد .ســید احمد موسوی 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان در 
مراسم تکریم و معارفه با اشاره به اهمیت حراست 
و حفاظت از تأسیسات صنعت برق گفت : حفظ 
و صیانت ازنیروی انسانی و تجهیزات صنعت برق 
به عنوان اموال عمومی از اولویت های کاری این 
شــرکت می باشد.وی افزود؛ تخصص و تعهد را 
دو عنصر مهم خدمت رســانی دانســت و گفت : 
افتخــار کارکنان شــریف صنعت برق ، خدمت 
بی منت به مردم بزرگوار اســتان است.موسوی 
وجــود مدیــران و کارکنان متعهد و امین در هر 
مجموعــه را موجب رضایتمندی مردم و ارباب 
رجوع دانســت و بیان داشت: مسئولیت پذیری 
و جلب اعتماد ارباب رجوع ، موفقیت و رشــد و 
تعالی سازمان را در پی خواهد داشت. در پایان 
این مراســم مهندس محمد علی عرب به عنوان 
مدیر جدید دفتر حراست و امور محرمانه شرکت 
توزیع برق گلستان منصوب و از زحمات مهندس 

منوچهر بهمنی نیا تجلیل به عمل آمد

 مدیر کل فرهنگ و ارشاد 
استان آذربایجان شرقی:

فرهنگ ، مسئله و اولویت اصلی 
کشور است  
تبریز /  روح اله عبدالعلی زاده 

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی آذربایجان 
شــرقی فرهنگ را مسئله و اولویت اصلی کشور 
عنــوان کرد. سیدمحمدحســین بلاغی  که در 
ششمین جلســه شورای فرهنگ عمومی مرند 
حضور یافته بود با اشــاره به ظرفیت  و پتانسیل 
بالای این شهرســتان در جریان سازی فرهنگی 
اظهار داشــت: شهرستان مرند از لحاظ تاریخی 
و فرهنگــی جایگاه ممتــازی دارد و هنرمندان 
بسیاری در رشته ها و زمینه های مختلف از این 
شهرســتان برخاســته اند.دبیر شورای فرهنگ 
عمومی استان به جنگ ترکیبی شناختی دشمن 
اشاره و حوادث اخیر را نمود عینی از این جنگ 
دانســت و گفت: مســئله و اولویت اصلی کشور  
مسائل فرهنگی است و مقام معظم رهبری نیز  در 
بیانات خود بر بازسازی انقلابی ساختار فرهنگی 
کشور تاکید ویژه دارند و  از این رو منویات ایشان 
در رابطه با فرهنگ باید نصب العین مســئولان 
باشد.بلاغی تصریح کرد: در برهه کنونی باید به 
ســه اصل اساســی توجه ویژه داشته باشیم که 
یکی از این اصول لزوم هوشیاری دائم در مقابل 
دشمن و عدم غفلت در برابر نقشه آنان در  مسائل 
فرهنگی از جمله در حوزه رسانه  است.وی اصل 
دوم را رصد و شناخت دقیق مسائل فرهنگی با 
توجه به تغییرات پنهان در این عرصه برشمرد.

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان اصل 
ســوم را پیدا کردن و بهره گرفتن از راه حلهای 
عالمانــه برای ترویج گزاره های صحیح فرهنگ 
عمومی  عنوان کرد.بلاغی همچنین بهره گیری 
از ظرفیت مردم و برنامه ریزی عالمانه در جهت 
بهــره منــدی از این ظرفیت ها را از اولویت های 
اصلی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی عنوان 
کــرد .وی اولویــت دیگر ایــن اداره کل را توجه 
ویــژه به شهرســتانها و توزیع متوازن اعتبارات 
و امکانات برای فعالیتهای فرهنگی در سراســر 
اســتان برشــمرد.بلاغی به آمادگــی اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی در راستای حمایت از 
توسعه فعالیتهای قرآنی ، تقویت بنیان خانواده 
، جوانی جمعیت و فرزندآوری ، زیست عفیفانه 
)عفــت اجتماعی،حجاب و مد و لباس( و توجه 
بــه فرهنگ و هنر فولکولور تاکید کرد.مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان در ادامه با اشاره 
بــه ارائــه طرحهای فرهنگی و هنری توســط 
موسســات فرهنگی و هنری در شهرستانها که 
در راســتای توزیع متوازن رویدادهای فرهنگی 
اجــرا شــده از  تصویــب اجــرای دومین دوره 
جشــنواره ملی کودک تئاتر باغچه بان در سال 
۱۴۰۲ در شهرســتان مرنــد خبــر داد.در این 
نشســت همچنین امام جمعه و رئیس شــورای 
فرهنگ عمومی شهرســتان مرندضمن اشاره به 
فعالیتهای فرهنگی  که در سال جاری با مصوبات 
شــورای فرهنگ عمومی تصویب شــده ،گفت : 
مراســم پیاده روی جاماندگان اربعین حسینی و 
راهپیمائی ۲۲ بهمن و برگزاری جشــنواره های 
مختلف  و گرامیداشت یاد و خاطره ۷۰۰شهید 
و دهها برنامه دیگر در شهرستان مرند به صورت 
باشکوه برگزار شده و برای تداوم و اجرای هر چه 
بهتر این برنامه ها خواستار همت هر چه بیشتر 
مســئولین و پشــتیبانی مالی و معنوی از برنامه 
ها در چارچوب شورای فرهنگ عمومی هستیم.

کید کرد؛ عضو هیات مدیره توسعه نیشکر تأ

 ضرورت رفع هرگونه 
موانع در تولید و صادرات 

محصولات نیشکری
خوزستان / گروه استان ها: دکتر مقداد محمودی 
عضو هیئت مدیره شرکت توسعه نیشکر و صنایع 
جانبی به همراه جمعی از مدیران نیشــکری با 
حضور در کشت و صنعت دعبل خزاعی، کشت 
و صنعــت حکیم فارابی و شــرکت خمیرمایه و 
الــکل رازی از بخش هــای تولیدی مختلف این 
واحدها بازدید کرد و با فرآیند اســتحصال شکر 
و صنایع جانبی همچون الکل و خمیرمایه آشنا 
شــد.دکتر مقداد محمودی عضو هیئت مدیره 
شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی به همراه 
جمعی از مدیران نیشــکری با حضور در کشــت 
و صنعت دعبل خزاعی، کشــت و صنعت حکیم 
فارابــی و شــرکت خمیرمایه و الــکل رازی از 
بخش هــای تولیدی مختلف این واحدها بازدید 
کرد و با فرآیند استحصال شکر و صنایع جانبی 
همچون الکل و خمیرمایه آشنا شد.محمودی در 
حاشیه این بازدید، دستاوردهای صنعت نیشکر 
در تولید شکر سفید، دارویی و طعم دار و صنایع 
جانبی نظیر الکل طبی، خمیرمایه، گاز کربنیک، 
ویناس تغلیظ شــده، یخ خشــک و.. را مهم و در 
راســتای تحقق خودکفایی کشور ارزیابی کرد و 
گفت: شــرکت توسعه نیشکر با ایجاد ده ها هزار 
فرصت شغلی نه تنها در اقتصاد استان خوزستان 
نقش مهمی دارد، بلکه در سطح کشور نیز نقش 
کلیــدی ایفا می کند.وی فعالیت های جاری در 
صنعت نیشــکر را دانش بنیــان و در چارچوب 
افزایــش بهره وری دانســت و بــر ضرورت رفع 
هرگونــه موانــع در تولید و صادرات محصولات 
جانبی این شــرکت در ســال مزیــن به تولید 
دانش بنیان و اشــتغال آفرین تأکید کرد.گفتنی 
اســت انواع شــکرهای طعم دار، شکر پودری و 
شــکر مایع در شکرستان فارابی تهیه می شوند. 
این شرکت به تنهایی نزدیک به ۱۳ درصد شکر 
سفید کشور را تولید می کند. این واحد همچنین 
اولین و تنها واحد تولیدی شکر دارویی در کشور و 
خاورمیانه را در اختیار دارد.علاوه بر این، شرکت 
خمیرمایه و الکل رازی با چهار کارخانه )اتانول 
طبــی، خمیرمایه، گاز بایو دی اکســیدکربن و 
تغلیظ ویناس( به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده 
اتانول و خمیرمایه خشک فوری و تر در منطقه 
خاورمیانه شــناخته می شــود. شــرکت رازی 
محصولات خود را به ۱۵ کشــور صادر می کند.

از ســوی دیگر، کارخانه شــکر کشت و صنعت 
دعبل خزاعی با ظرفیت پذیرش و عصاره گیری 
یک میلیون تن نیشکر قادر است ۱۰۰ هزار تن 
شــکر زرد و ۱۷۵ هزار تن شــکر سفید تولید و 

بسته بندی کند.

 رئیس کمیسیون فرهنگی 
ج:  و اجتماعی شورای شهر کر

 به آذین بندی شهر در اعیاد 
و جشن ها توجه بیشتری شود

البــرز / گروه اســتان ها: رئیس کمیســیون 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شورای اسلامی 
شــهر کرج گفت: آذین بندی شــهر در اعیاد 
و جشــن ها بر عهده شــهرداری اســت و باید 
نســبت به آن توجه بیشــتری شــود.حجت 
الاســلام علیرضا ســعیدی در نطق پیش از 
دســتور نود و ششمین جلسه رسمی شورای 
اسلامی شهر کرج ضمن تبریک اعیاد شعبانیه 
علی الخصوص فرا رســیدن ولایت قطب عالم 
امکان حضرت بقیه اله طی تذکری در خصوص 
آذین بندی، چراغانی ســطح شهر و زیباسازی 
میادین و معابر اظهارداشت: با توجه به اهمیت 
اعیاد شــعبانیه کــه مهمترین آن ولادت امام 
زمان )عج( اســت، ضروری است تا شهرداری 
اقدامات جدی  در فضاســازی و زیباسازی این 
عید بزرگ رقم بزند.سعیدی اذعان کرد: انتظار 
ما این است که در اعیاد و جشن ها سطح شهر و 
معابر و ادارات نیز حال و هوای شعبانیه گرفته 
و بــه خوبی آذین بندی شــود.وی تأکید کرد: 
در عصــر کنونی میلاد حضرت ولی عصر یکی 
از بزرگترین رویدادهای جهان تشــیع اســت 
که با وجود دشــمنی های فراوان با شــیعیان، 
ســعی در کمرنگ جلوه دادن آن هســتند و 
این وظیفه ما شــیعیان اســت که با برگزاری 
جشــن های بزرگ و با شــکوه به جنگ با این 
دشمنان برویم.عضو شورای اسلامی شهر کرج 
افزود: در شرف رسیدن فصل بهار و سال جدید 
هستیم لازم است در آماده سازی شهر از فصل 
بهار طرح های جدید اجرایی شود و از اقدامات 
تکراری گذشته عدول و یک کار تحولی صورت 
پذیرد.رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شــورای اسلامی شهر کرج در بخش 
دیگری از سخنانش در خصوص تصمیم گیری 
مهم شــورا در سیاســت گذاری و برنامه ریزی 
فرهنگی بیان کرد: در بودجه ۱۴۰۲ شهرداری 
سیاســت گذاری و برنامه ریزی فرهنگی انجام 
و اعتباراتــی تخصیص یافته اســت، بحمدالله 
تصمیم مهمی شــورای ششم در نظام سازی و 
ســاماندهی این حوزه گرفت و با این تصمیم 
همه فعالیت های فرهنگی و اجتماعی شــهر 
در ذیل نقشــه مهندسی فرهنگی استان رقم 
خواهد خورد که ضروریســت شــهرداری نیز 
در اجرائی کردن این مهم با دقت عمل کند.

استانها 6

توسط مدیر کل صمت استان البرز صورت گرفت؛

بررسی میدانی روند تولید و تامین مایحتاج ضروری 
البرز / فلاحی 

دکتر رامین ربیعی، مدیرکل صنعت ،معدن و تجارت اســتان البرز 
پیرو تاکیدات دکتر عبداللهی استاندار البرز بازدید میدانی و بررسی 
روند تولید و تامین کالاهای ضروری مردم البرز را در دســتور کار 
خود قرار داده و در جریان بازدید از کارخانه آرد مانا در شهرستان 

ساوجبلاغ مسائل و مشکلات این واحد را مورد پیگیری قرار داد.
در این بازدید معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت، معاون نظارت و 
بازرسی و حمایت از مصرف کنندگان و رئیس اداره صمت شهرستان 
ســاوجبلاغ، دکتر ربیعی را همراهی می نمودند و با دســتور ویژه 
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان البرز مکلف به پیگیری و 
تســریع در امور این واحد صنعتی برای افزایش تولید و تســهیل در 
تامین کالاهای تولیدی شــرکت مانا در ســطح بازار استان و کشور 

شدند.
ربیعــی در جریــان این بازدید اعلام کــرد: طبق برنامه ریزی انجام 
شده و به صورت مستمر، برنامه بازدید میدانی از سطح بازار، واحد 
هــای صنعتــی حائــز اهمیت در حوزه تولید و تامین کالای شــب 
عیــد و همچنیــن هر یک از اتحادیه های صنفی تولیدی، توزیعی و 
خدماتی  مرتبط با این ایام انجام خواهد شد. ربیعی تصریح کرد: بر 
اســاس تصمیمات کارگروه تنظیم بازار اســتان البرز و دستور ویژه 

اســتاندار محتــرم البرز در ایام پیــش روی و مصادف با ماه مبارک 
رمضان اولویت های کالایی حتی به صورت موردی به عنوان نمونه 
تامین روغن نباتی)آمار تولید و تامین واحدهای بزرگ تولید کننده 
روغن نباتی در اســتان(، شــکر، مواد شوینده، پوشاک)آمار تولید و 
قیمــت هــای رقابتی تولیدات داخلی( و... در برنامه رصد و پیگیری 
اداره کل صنعــت، معــدن و تجارت اســتان البــرز قرار دارد و برای 
تامین مناســب هر یک از این اقلام و حتی حوزه خدمات مرتبط با 
این ایام پیگیری های جدی و ویژه ای انجام خواهد شــد. مدیرکل 

صنعت، معدن و تجارت اســتان البرز تاکید کرد: معاونت نظارت و 
بازرســی اداره کل صمت به طور مســتمر اطلاعات و آمار موجودی 
انبارهای انواع اقلام کالایی را رصد خواهد نمود تا شاهد هیچگونه 
کمبود کالایی در سطح عرضه نباشیم. ربیعی گفت: بخش نظارتی 
مسئول در بازار استان با محوریت اداره  کل صمت، اداره کل جهاد 
کشــاورزی، تعزیرات حکومتی و اتاق اصناف در قالب طرح تشــدید 
بازرسی، برخورد با متخلفان صنفی را در دستور کار دارند که البته 
در همین راستا هر یک شهروندان البرزی می توانند با گزارش برخط 
و از طریق تلفن گویای ۱۲۴ به ایجاد جو آرام در سطح بازار کمک 
شایان توجهی نمایند. مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان البرز 
در پایان تاکید کرد: اداره کل صمت اســتان بر اســاس وظایف ذاتی 
خود برنامه تامین مناسب مواد اولیه مورد نیاز واحدهای صنعتی و 
رصــد روزانــه میزان تولیدات اقلام اولویت دار این ایام را در اولویت 
کاری خود قرار داده و امیدواریم با همراهی همه کسبه منصف استان 
شرایط مناسبی برای نوروز پیش روی همه شهروندان عزیز البرزی 
فراهم اوریم.  شــایان ذکر اســت؛ بالغ بر ۱۵۰ هزار واحد صنفی و 
بیش از ۳۵۰۰ واحد صنعتی در استان البرز مستقر هستند و البرز 
میزبان بسیاری از واحدهای صنعتی برند و شناخته شده در حوزه 

صنایع غذایی و شوینده و بهداشتی در کشور است. 

خبر ویژه

 اردبیل / گروه استان ها: عملیات اجرایی احداث فاز نخست بیمارستان ۱۰۰۰ 
تختخوابی اردبیل با ظرفیت ۵۴۰ تخت با حضور وزیر بهداشت در دانشگاه علوم 
پزشکی اردبیل آغاز شد.کلنگ ساخت این مگاپروژه دو سال پیش به زمین زده 
شد اما به علت مشخص نبودن محل اعتبارات مورد نیاز، معطل مانده بود که با 
تصمیم مسئولان محلی و استانی، بودجه آن از محل تهاتر نفت و ماده ۲۳ قانون 
بودجه، تامین خواهد شــد.اعتبار پیش بینی شــده برای تکمیل فاز نخست این 
بیمارستان، ۴۸۵ میلیارد تومان و مدت زمان ساخت، ۴ سال است البته وزارت 

بهداشت امروز ۵۰ میلیارد تومان برای آغاز این پروژه تخصیص داد.بیمارستان 
۱۰۰۰ تختخوابی اردبیل توســط قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء)ص( ساخته 
خواهد شــد.در این مراســم آیت ا... عاملی، نماینده ولی فقیه در اســتان و امام 
جمعه اردبیل، ســیدکاظم موســوی، نماینده مردم اردبیل، سرعین، نیر و نمین 
در مجلس، دکتر عاملی اســتاندار اردبیل، ســردار حاجی زمانی معاون هماهنگ 
کننده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( و دکتر جوانمرد، رییس مرکز توسعه 

مدیریت و تحول اداری وزارت بهداشت نیز حضور داشتند.

با حضور وزیر بهداشت؛

عملیات اجرایی احداث بیمارستان هزار تختخوابی اردبیل آغاز شد

کید کرد؛ شهردار اهواز تا

لزوم زیباسازی شهر اهواز در ایام نوروز
خوزستان / گروه استان ها: رضا امینی با تاکید بر لزوم نظافت شهر 
در آســتانه ســال نو عنوان کرد: آراستن و زیباسازی شهری مرحله 
ای از کار است اما پیش از آن باید پیرایش را انجام دهیم تا بتوانیم 

شهر را زیبا کنیم. 
همان گونه که در مناطق هشت گانه، اقداماتی در این راستا صورت 
گرفته اما ســازمان ها و مناطق باید بیشــتر کار کنند و برای تسریع 
در زیباسازی شهر اهواز از نیروهای ستادی و پیمانکاران هم کمک 
بگیرند.شــهردار اهواز با تاکید بر بهره وری درســت از زمین های 
قابل برنامه ریزی خصوصا در مناطق حاشــیه ای که تعداد آن ها 
زیاد اســت، اظهار داشــت: باید تدبیری برای بهره وری درســت از 
زمین های قابل اســتفاده؛ اندیشــیده شــود و قطعا مقدمه این کار 

جمع آوری نخاله ها است.امینی با تاکید بر ضرورت حضور و ایفای 
نقش تمامی عوامل خدماتی در کنار یکدیگر اظهار داشت: تمامی 
عوامل مناطق هر روز در یک منطقه حاضر شــده و بســیج شوند تا 

پاکسازی و ساماندهی مناطق انجام شود.
شهردار اهواز با اشاره به اینکه سازمان پارک ها و فضای سبز ۵ برابر 
ســال گذشــته گل خریداری کرده است، خاطرنشان کرد: با توجه 
به میزان گل خریداری شده هنوز میزان گل کاری سطح شهر کم 
است لذا لازم است که عملیات گلکاری هرچه سریعتر صورت پذیرد 
تا جلوه شهر تغییر پیدا کرده و زیبا شود؛ میدان هایی که در حال 
ســاماندهی هســتند، جزیره ها و مثلث های چهارراه ها و میادین 

نیز در اولویت قرار گیرند.
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کوتاه از جامعه

« به مناسبت ۱5  اسفند و روز درختکاری گار گزارش  »روز

روز درختکاری ، روز دوستی با  طبیعت
  سارا فهیم / روزگار

هــر ســال در نیمه اســفندماه به روز 
درختکاری می رســیم؛ روزی که بهانه 
ای شده تا در واپسین روزهای سال و با 
نزدیکی به موسم رویش جوانه ها، به فکر 
طبیعت بیفتیم. در واقع در کشــورمان 
ایران، روز ۱۵ اسفندماه، روز درختکاری 
نام گرفته اســت و در طی آن مراســم 
مختلفــی با هدف بیان اهمیت درخت 
و درختــکاری برگزار می شــود.اما این 
تازه آغاز ماجرا برای درختان و طبیعت 
اســت و از ۱۵ تا ۲۲ اســفند به هفته 
منابــع طبیعی اختصاص دارد. شــاید 
بتوان نام این هفته را هفته خوشــحالی 
درختــان نیز نامید که به عنوان منبعی 
ارزشــمند و حیاتــی برای ادامه حیات 
بشر باید به آنها توجه شود.البته در سر 
تا ســر دنیا، روز و یا روزهای خاصی به 
درختکاری اختصاص داده شــده است 
که با توجه به شــرایط خاص و منحصر 
به فرد آب و هوایی هر کشــور انتخاب 
می شــود. در نتیجــه روز درختکاری 
انتخاب زمانی اســت که در آن شرایط 
رشــد درختان کاشــته شده مناسب و 
مطلوب باشــد. در این بین درخت یکی 
از مهــم ترین و کلیــدی ترین عناصر 
در محیــط زیســت و چرخه حیات در 
اکوسیســتم جهانی محسوب می شود. 
تاثیــر مثبــت آن در ایجاد تعادل آب و 
هوا، پاکسازی هوا، انسجام بافت خاک، 
حفظ زیســتگاه موجــودات مختلف، 
کاهــش گرمای زمیــن در کنار فواید 
چــوب و محصولات دیگر آن، نشــانگر 
نقــش مهم  آن در تمامی ابعاد زندگی 
انســان ها اســت. کاهش دمای محیط 
اطراف توســط درختان، از مزیت هایی 
محسوب می شود که در صورت کاشت 
درختان در ســطح وسیع، می تواند به 
طرز قابل توجهی بر روی اکوسیستم و 
دمــای کلی منطقه تاثیر بگذارد.علاوه 

بــر این، خنــک بودن هوا باعث کاهش 
سطح و درصد تبخیر آب های سطحی 
می شود که با توجه به معضلات جدی 
کمبود آب در سطح کشوری و جهانی، 
اهمیــت و تاثیر زیــادی دارد. از طرفی 
قطع غیر قانونی درختان، آتش سوزی 
های مهیب و بی توجهی مردم به محیط 
زیست، همه و همه زنگ اخطاری نه تنها 
برای زندگی آیندگان، بلکه برای حیات 
و سلامت نسل امروزی است. کمبود آب 
های زیرزمینی و رودخانه ها و تالاب ها، 
افزایش آلودگی هوای کره زمین و حجم 
وسایل نقلیه و آلاینده ها، همگی مزید بر 
علت این معضلات اند که در کوتاه مدت 
و دراز مــدت، تاثیرات منفی بســیاری 
مــی گذارند. بنابراین معضلات نبود یا 
کاهش شدید بافت گیاهی، درختکاری 
را بــه اقدامــی حیاتی و کلیدی تبدیل 
کرده است. علاوه بر اهمیت روز درخت 
کاری که هر ســاله در کشــور در سطح 
گسترده اجرا می شود، یکی از طرح های 

مهمی که در راستای حفظت از طبیعت 
دنبال می شود طرح کاشت یک میلیارد 
درخت در کشور است که می تواند تاثیر 
بســیاری در آب و هوا و محیط زیســت 

کشور داشته باشد.

استفاده از ظرفیت های مردمی در 
ح کاشت یک میلیارد درخت طر

وزیر جهاد کشاورزی در این باره گفت: 
بایــد از ظرفیت هــای مردمی در طرح 
کاشــت یک میلیارد درخت اســتفاده 
شود. جواد ساداتی نژاد با تاکید بر ایجاد 
ســامانه ای برای ثبت درخت، گفت: با 
همکاری انجمن هــای مردم نهاد باید 
تایید کاشــت درخت در کشــور انجام 
شود، البته بسیج وزارت جهاد کشاورزی 
نیــز می تواند در راســتی آزمایی موثر 
باشــد. وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به 
اینکه طرح کاشــت یک میلیارد درخت 
حدود یک سال است که در وزارت جهاد 
کشــاورزی مورد مطالعــه قرار گرفته 

اســت، به طرح ســوال  جایــگاه ایران 
برای کاشت یک تریلیون درخت در دنیا 
کجاســت؟  پرداخت. وی با بیان اینکه 
کشورمان باید در زمینه کاشت درخت 
به دنیا پاسخگو باشد، یادآور شد: ایران 
هفتمین کشور تولید کربن در دنیا است 
و با کاشــت ایــن درختان حرفی برای 
گفتن خواهد داشت، بنابراین باید با ادله 
مختلف این طرح آغاز شود. وزیر جهاد 
کشــاورزی همچنین گفت: می توانیم 
مشوق هایی را نیز برای کاشت درخت در 
نظر بگیریم. ساداتی نژاد افزود: آمایش 
کاشــت یک میلیارد درخت نیز انجام 
شده و کمیته علمی در این زمینه برای 
مشخص شدن نوع گونه، مکان کاشت، 
زراعت چوب، حفظ جنگل های موجود، 
کاشت درختان در شمال کشور در کنار 
اتوبان ها که با آب ســبز رشد می کنند، 
ایجاد شده است. به گفته وی، آغاز این 
طرح با یک میلیارد درخت اســت و در 
ســال های آتی افزایــش خواهد یافت. 

وزیر جهاد کشــاورزی با تاکید بر اینکه 
اطلاع رســانی، فرهنگ سازی و حضور 
صدا و ســیما نیز برای این مســاله مهم 
است و باید سوالات در این زمینه شنیده 
شود و پاسخگوی سوالات باشیم، یادآور 
شد: این طرح مردمی است و برای این 
منظور باید بنیاد درختکاری از خیرین 
و مردم ایجاد شــود کــه گام به گام در 

طرح پیش برویم.

۱5۰۰ هکتار جنگل کاری در تهران
علی محمد مختاری، رئیس ســازمان 
بوســتان ها و فضای ســبز شهرداری 
تهــران، به بهره برداری از ۱۵۰۰ هکتار 
جنــگل کاری در قالب طــرح کمربند 
ســبز اشــاره کرد و گفت:  با این ۱۵۰۰ 
هکتار مجموع کمربند سبز شهر تهران 
به ۴۶ هزار و ۵۰۰ هکتار می رســد.وی 
به روز درختکاری اشــاره کرد و گفت:  
در ســطح شهر تهران نهال کاری داریم 
و شــهرداری تهــران طرحی را در این 
زمینه از ۱۵ تا ۲۵ اسفند اجرا می کند.

به گفتــه مختاری، شــهروندان برای 
کاشــت درخــت در حیاط منازل خود 
می توانند درخواست شــان را از طریق 
سامانه ۱۳۷ پلاس ثبت کرده و هرگونه 
گیاهی که مورد نظرشان است انتخاب 
کنند.مختاری همچنین به طرح بهاران 
خدمت اشــاره کرد و گفت:  این طرح با 
هدف زیباسازی محیط شهری، شادابی 
و نشــاط شهروندان و مسافران نوروزی 
انجام می شود. ســازمان بوستان ها در 
ایــن طرح هزار فرش گل در حاشــیه 
بزرگراه هــا و میادین اجرا می کند.وی 
ادامه داد: بیش از ۲۲۰۰ باکس طبقاتی 
گل در میادیــن و معابــر اصلی نصب  و 
باغ لاله ها با کاشت ۲۵۰ هزار پیاز لاله 
را خواهیم داشــت و کاروان گل و گیاه 
به مدت یک هفته قبل از ســال تحویل 

در تهران راه اندازی می شود.

7جامعه
ذخایر خون تهران در مرز پایان

برای اهدای خون مراجعه کنید
مدیرکل انتقال خون استان تهران گفت: هر 
ســاله در روزهای سرد ســال و فصل سرما، 
در سراســر کشــور و در تهران به طور خاص، 
کاهــش اهدای خــون را داریم. در تهران به 
دلیــل آلودگی های هوا که عارض می شــود، 
روزهای زیادی را شــاهد تعطیلی هســتیم 
که این موضوع باعث می شــود شاهد کاهش 
اهدای خون نیز باشیم. البته امسال با افزایش 
نزولات آسمانی  و افزایش تعطیلی ها نیز شاهد 
کاهــش اهدا بودیم. از ســوی دیگر در فصل 
ســرما بیماری های فصلی را داریم که کرونا 
هم اضافه شده که همه این ها باعث می شود 
خون گیری ما در فصل زمستان دچار کاهش 
شود. این در حالیست که کاهش تقاضا برای 
خون نداریم؛ اعمال جراحی مان ادامه می یابد 
و بیماران خاص نیازشــان به خون همیشگی 
اســت.در عین حال همگام با پیشــرفت علم 
پزشکی در کشور، اعمل جراحی هم افزایش 
یافته است، اما در زمستان و پایان سال اعمال 
جراحــی مجددا افزایــش می یابد. در نتیجه 
افزایش درخواست به خون نیز داریم. در عین 
حال بیماران خاص نیز تمایل دارند خون مورد 
نیازشــان را قبل از ســال تزریق کنند. همه 
این موارد منجر به افزایش درخواســت خون 
می شــود. باید توجه کرد که در حال حاضر 
دریافــت خون به تقاضــای  آن و عرضه مان 
متعادل نیســت.به طوری که ذخایر خون در 
تهران به یک هفته رسیده است و در مرز یک 
هفتگی قرار داریم و اگر این شرایط ادامه یابد، 
تقاضا و اعمــال جراحی افزایش یابد، روزانه 
چنــد صد واحــد داریم عقب می افتیم و دور 
نیست که در تهران دچار بحران شویم.از سوی 
دیگر مردم سایر استان ها نیز تمایل دارند که 
جراحی هایشــان را در تهران انجام دهند، بر 
همین اساس تهران باید بار دیگر استان ها را 
بکشــد که در این زمینه مدیر عامل سازمان 
از اســتان ها خواســتند که سایر استان ها به 
تهران کمک کنند و یکی از دلایلی که تاکنون 
شــرایط ذخایرمان سقوط نکرد، این بود که 
اولا مــردم از قبــل خوب مراجعه کرده بودند 
و اهدای خوبی داشــتیم و دوما اســتان های 
دیگر هم کمک می کنند.دکتر ســید منتظر 
شــبَّر گفت: در عین حال استان تهران نیز به 
سایر استان ها کمک می کند و اگر استانی به 
هر دلیلی نیاز خاص به خون داشــته باشد یا 
حادثه ای اتفاق افتد، خون ارســال می کنیم. 
بــه عنوان مثال در حادثه شــاهچراغ اولین 
اســتانی بودیم که خون ارسال کردیم. در هر 
جای کشور اگر اتفاقی رخ دهد، اولین جایی 
که  کمک می کند، استان تهران است. بنابراین 
لازم است که مردم استان تهران کمک کرده 

و برای اهدای خون مراجعه کنند.

معاون رئیس جمهور:

نظام واره شغلی زنان در برنامه 
هفتم برنامه ریزی شده است

معــاون رئیس جمهــوری در امــور زنان و 
خانواده از برنامه ریزی نظام واره شغلی زنان 
در برنامه هفتم توسعه خبر داد و گفت: نظام 
واره شــغلی آماده دریافت درخواســت های 
بانوان شاغل کشور است.بر این اساس بانوان 
موضوعــات حوزه کاری خود را در بحث های 
بازنشســتگی، سنوات، ســاعات کار، فرزند 
آوری، نحوه محاسبه بیمه را در محل کار خود 
به صورت مکتوب ارسال کنند.انسیه خزعلی 
با بیان اینکه در برخی از موضوعات متاسفانه 
پشــتیبانی قانونی نداریم و باید اصلاح شود، 
گفت: درصدد هستیم تا انعطافی در شغل های 
مختلف در نظام واره شغلی زنان تعریف کنیم 
و تمام مشکلات بانوان را در مشاغل سخت از 
جمله سنوات مشاغل سخت در ایام بارداری و 
نگهداری فرزندان دیده شود.همچنین موارد 
مرتبــط با حوزه معاونت زنان و امور خانواده 
ریاست جمهوری در بخش های امنیت شغلی 
زنان و ایجاد توازن در شــغل های مختلف به 

جد در دستور کار است.

 مدیر روابط عمومی معاونت توسعه 
وزارت بهداشت:

هیچ تبعیضی در تبدیل 
وضعیت نیروهای وزارت 

بهداشت وجود ندارد
مدیر روابط عمومی معاونت توسعه مدیریت 
و منابع وزارت بهداشت گفت: هیچ تبعیضی 
در تبدیل وضعیت نیروهای وزارت بهداشــت 
وجود ندارد. مســعود کریمخانی در توییتی 
در این باره نوشــت: وزارت بهداشت به دنبال 
تبدیل وضعیت تمامی کارکنان نظام سلامت 
است و تفاوتی بین رسته های شغلی مختلف 
نیســت.وی افزود: فوق العاده خاص کارکنان 
نظام ســلامت، مطالبه وزارت بهداشت، بوده 

و هست.

دستاوردهای فراوان انقلاب 
اسلامی در حوزه آموزش 

  سید عبداله سید کتول
 مدیر آموزش و پرورش علی آباد کتول 

دستاوردها و پیشرفت های انقلاب اسلامی 
ایــران در عرصه هــای داخلی و بین المللی 
غیــر قابــل انکار اســت و با وجــود برخی 
مشکلات در حوزه اقتصادی نمی توان منکر 
دستاوردهای این نظام در حوزه های علمی، 
آموزشــی، پزشــکی، نظامی و ... شد. بدون 
تردید انقلاب اسلامی ایران علیرغم تحریم 
های همه جانبه و دشــمنی های اســتکبار 
جهانی در مســیر پیشرفت قرار دارد و باید 
اذعان داشــت کســب این موفقیت ها در 
شرایط تحریم ها و دشمنی هایی که هر کدام 
از آنها برای فروپاشــی یک حکومت کفایت 
است، کاری بزرگ و سترگ است. در حوزه 
آموزش در این سال ها اقدامات گسترده ای 
صورت گرفته است و چند برابر شدن دانش 
آموزان، مدارس و دانشــگاه ها حجت گفتار 
فوق اســت. اما تنها کمیت نشــان از توسعه 
نظام آموزشــی کشور نیست و ارتقاء سطح 
دانش آموزان و دانشــجویان به سطوح بین 
المللی و درخشــش در المپیادهای مختلف 
علمی در ســطح جهان برگ زرین دیگری 
از دســتاوردهای حوزه آموزش محســوب 
می شــود. به عنوان مثال در ســال جاری 
دانش آمــوزان ایرانــی در المپیاد جهانی 
زیست شناســی رتبه نخست دنیا را کسب 
کردند و در المپیاد ریاضی توانستند در رتبه 
هشتم جهانی قرار گیرند که نسبت به سال 
گذشــته ۲۱ رتبه رشد داشتند و در المپیاد 
جهانــی فیزیــک دو مدال نقره و ســه برنز 
کســب کردند. همچنین در المپیاد جهانی 
شیمی ، ۲ مدال طلا و ۲ مدال نقره به دست 
آوردند و این تنها افتخارات دانش آموزان در 
ســال جاری است. توزیع عدالت آموزشی، 
ارتقاء دانش آموزان از ســطح شهرســتانی 
به دانش آموز مشــرف به مســائل جهانی، 
۱۲ برابر شــدن دبیرســتان های کشــور، 
تبدیل کشوری با با ۵۳ درصد بی سواد را به 
پرشــتاب ترین سرعت علمی جهان، کسب 
مدال در المپیادهای علمی جهان، افزایش 
ظرفیت دانشــگاهی و تعداد اعضای هیات 
علمی و ... بخشی از دستاوردهای آموزشی 
نظام اســت.البته این همه ماجرا نیســت و 
توسعه مبانی سیاسی و نگرش ژرف اندیشانه 
در دانش آموزان و دانشجویان از دیگر ثمرات 
این توسعه آموزشی است. در حقیقت امروزه 
دیگر مراکز آموزشی، مدارس و دانشگاه ها 
نهادهایــی پیــرو و موازی نهادهای مدنی و 
اجتماعی محســوب نمی شــوند بلکه خود 
به مراکزی پویا و راهبر تبدیل شــده اند که 
در تولید اندیشــه و محتوا فکری و سیاسی 
تاثیر گذارند و در شــکل گیری جامعه ای 
مســئولیت پذیــر با مولفه هــای علمی و 
ارزشــی نقشی مســتقیم دارند. در چنین 
شــرایط تاثیر رشد آموزش در سطح جامعه 
و محیط های دانش آموزی و دانشــجویی 
بــه لحاظ فرهنگی و سیاســی بر مجموعه 
اجتماع ایران در حوزه های مختلف، نقشی 
ماندگار و مبتنی بر ارزش های علمی است. 
مشــارکت مؤثر در فرایند توسعۀ اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی از طریق تسهیل کاربرد 
علم و فناوری؛ یافتن راه حل برای مسائل ، 
بحــران ها و معضلات اجتماعی و اقتصادی 
که امروزه در دنیا تحت عنوان الزام اجتماعی 
آموزش یاد می شــود بخشی از ثمرات این 
توســعه آموزشی اســت که می توان آن را 
در ســایر حوزه ها تعمیم داد. در پایان باید 
اشاره داشت، جایگاه فعلی آموزش در کشور 
جایگاهی قابــل اعتنا و مورد توجه مجامع 
جهانی اســت. هر چند تلاش برای توســعه 
این جایگاه یک ضرورت است و برنامه ریزی 
هــای آتی باید به گونه ای باشــد تا از همه 
ظرفیت و توان دانش آموزی و دانشــجویی 
کشــور استفاده بهینه شود و زمینه توسعه 
همــه جانبه و خودکفایی در همه زمینه ها 

فراهم شود.   
گار  منبع : روز

در شورای شهر تهران تصویب شد؛

 تخفیف به بدهکاران 
ح ترافیک   عوارض طر
تا پایان فروردین ۱۴۰۲

اعضای شــورای شهر تهران بررسی لایحه 
اعطــای مجوز به شــهرداری تهران جهت  
اعمــال ضریب کاهشــی بــرای بدهکاران 
عوارض تردد در محدوده های طرح ترافیک 
و کنترل آلودگی هوا در صورت تسویه بدهی 
تا پایان اســفند ماه سال جاری  را روی میز 
بررســی قرار دادند.نهایتا اعضای شــورای 
شــهر تهران با اعمــال ۳۰ درصد تخفیف 
برای بدهــکاران پرداخت عوارض تردد در 
محدوده های طرح ترافیک و کنترل آلودگی 
هوا تا پایان فروردین ماه سال آینده موافقت 

کردند.

خبر ویژه

معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
درباره وضعیت کرونا در کشــور و چرایی افزایش شــهرهای 
نارنجی و قرمز، گفت: در دی ماه اعلام کرده بودیم که از اواخر 
دی مــاه و اوایــل بهمن ماه افزایش موارد کرونا را در کشــور 
خواهیم داشت که همین اتفاق هم رخ داد. دکتر بابک عشرتی 
افزود: به طور کلی زمانی که موارد سرپایی مان افزایش می یابد، 
حتما موارد بستری هم افزایش می یابد. در عین حال برخی 
بیماران که به کرونا مبتلا می شوند، مشکلات و بیماری های 
زمینه ای هم دارند و در نتیجه احتمال افزایش فوتی های ناشی 

از کرونا هم وجود دارد. به هر حال این افزایش قابل پیش بینی 
بود و به نظر می رسد که این روند افزایشی هم در چند هفته 
آتی ادامه داشته باشد.عشرتی با بیان اینکه این افزایش موارد 
در ادامه پیک هشتم است، گفت: منتها در پیک هشتم موارد 
آنقدر و به اندازه بهمن ماه ســال گذشــته بالا نرفته است و در 
عین حال هنوز هم زود است که بگوییم آیا افزایش موارد به 
حد سال گذشته می رسد؟. در نتیجه باید مراقب باشیم؛ چرا 
که کرونا بیماری اســت که بعید می دانم که به این زودی ها 

تمام شود و احتمالا با بشر می ماند.

گیر وزارت بهداشت تشریح کرد؛ معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های وا

کشور کرونا در  چرایی افزایش مبتلایان 

تک خبر

اینفوگرافی 

 عوارض چاقی 
 و راه های 

مقابله با آن
چاقی یکی از معضل های 

رایج در سبک 
زندگی های امروزمان 

است که بی توجهی به آن 
می تواند عوارض زیادی 

را برای مان رقم بزند.

وزیر آموزش و پرورش:

درباره غیر حضوری شدن مدارس 
تصمیمی گرفته نشده است

وزیر آموزش و پرورش در پاســخ به پرسشــی درباره آخرین تصمیمات اتخاذ شــده 
پیرامون فعالیت مدارس با توجه به مسمومیت ها، اظهار کرد: تقریبا می شود گفت 
که تاکنون جلســات بســیاری در ســطوح مختلف برگزار شــده است، دستگاه های 
مختلف روی این موضوع اخیر بحث داشــتند اما واقعیت این اســت که نظرات بسیار 
متفاوت هســتند. یوســف نوری با بیان اینکه این موضوع در جلسه ای با حضور سران 
هم مطرح شــد، ادامه داد: برای قطعیت موضوع، دوســتان ما با جدیت کامل دارند 
کار می کنند که نتیجه را به ما اعلام کنند و ما هم درخواســت کردیم که زودتر به 
ما اعلام کنند که ما تداوم فعالیت را داشــته باشــیم.وی در پاســخ به اینکه پس بحث 
آموزش مجازی اکنون مطرح نیســت؟ اظهار کرد: هنوز خیر، در جلســه با ســران به 
این تصمیم نرســیدیم.وی همچنین درباره غیبت های دانش آموزان از مدارس در 
روزهای اخیر گفت: همکارانم دانش آموزان را مراعات می کنند به جهت اینکه اولیاء 
خیلــی نگــران بودند. البته نمونه تدریس ها را داریم و همکارانم معلمان را راهنمایی 
مــی کننــد و امیدواریم که این دانش آموزان هــم به آموزش حضوری برگردند.وی 
همچنین درباره دســتورالعمل صادر شــده به مدارس پیرامون مسمومیت های اخیر 
توضیح داد و گفت: یک دســتورالعمل کلی اســت و شــامل اینکه اگر مدیران مدارس 
با چنین پدیده ای مواجه شــدند مکان را با تعجیل ترک کنند یا مکانی را مشــخص 
کننــد. یــا اگر دانش آموزی درگیر شــد با رعایــت پروتکل ها به مراکز درمانی ارجاع 
دهند.دانش آموزان مراعات کنند و خیلی هم جو را شلوغ نکنند که سایر دانش آموزان 
هم تحت تاثیر قرار بگیرند. نوری افزود: دانش آموزان هم مراقب باشــند که در راه 
وســیله ای را در کیف این ها قرار ندهند. همچنین به مدیران و مســئولان مدارس 
گفته ایم قبل از شــروع کلاس ها،از کلاس ها بازدید کنند و اطمینان حاصل کنند 
شیئی یا چیز مشکوکی در کلاس ها نباشد. متخصصان در حال بررسی هستند و به 

محض اینکه نتیجه را به ما بگویند، اعلام می کنیم.
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پرده نقره ای 

نگاهی به فیلم سینمایی  غریب ؛

فضل از غریب هست و  وفا در قریب نیست
  کبری غروی / منتقد سینما

 فیلم از قتلی در میان قومی شــروع می شــود و با 
قتلی در میان آنها خاتمه می یابد و این میان شهید 
بروجردی چونان یک غریب می ماند و کســانی که 
هر کدام به خودشان یا انتقامشــان فکر می کنند.

پرداختن به زندگــی یک قهرمان ملــی می تواند 
حاشــیه های مثبتی برای یک فیلمســاز به همراه 
داشته باشد و هم حاشیه های منفی که این حاشیه 
ها هم جزو جدا نشدنی صنعت سینماست و محمد 
حسین لطیفی با اهدای جوایز خود به دختر شهید 
بروجردی و مردم کردستان به درستی از این حاشیه 
ها عبور کرد و نشان داد هدفش صرفاً نمایش صفحه 
ای از زندگی یک قهرمان ملی اســت، حال ممکن 
اســت این فیلم نقطه ضعف هایی هم داشته باشد 
کما اینکه در ســایر فیلم های راه یافته به جشنوارۀ 
فجر نیز دیدیم.فیلم از قتلی در میان قومی شــروع 
می شــود و با قتلی در میان آنهــا خاتمه می یابد و 
این وسط شهید بروجردی مثل یک غریب می ماند 
و کسانی که هر کدام به خودشان یا انتقامشان فکر 
می کنند. تمام این مفاهیم در گورستان شهدا نمود 
پیدا می کند و نمایش غربت شهدایی که مهمترین 
سکانس این فیلم نیز محسوب می شود. این فیلم به 
درستی مصداق بیتی از سعدی شیرازی است که می 
گوید:بگریست چشم دشمن من بر حدیث من/ فضل 
از غریب هست و وفا در قریب نیست.فیلم از بعد فنی 
نیز قابل بررسی و نقد است. چنانکه می دانیم برای 
ایجاد حس ضعف یا قدرت در یک شخص و انتقال 

آن به مخاطب از زوایایی استفاده می شود که در این 
فیلم چندان توجهی به آن نشده است.در ابتدای فیلم 
نیز بارها شخصیت اصلی )با بازی بابک حمیدیان( 
در نقش شهید بروجردی پشت به دوربین قرار می 
گیرد. شخصیت پردازی ضعیف زنی که داستان فیلم 
از مرگ عشقش به دســت کردهای معارض شروع 
می شــود و در پی انتقام شــخصی در انتهای فیلم 
گونه ای جدید از قهرمان را می آفریند، یکی از نقاط 
ضعف فیلم اســت که باعث می شود مخاطب با این 
شخص همزادپنداری نکند.از بعد فنی تجربه هایی 
نه چندان خلاقانه در فیلم استفاده شده؛ مثل کات 
هایی که تداوم سکانس و پلان را بر هم می زد و زوم 
هایی که سینمای هند را به خاطر متبادر می سازد. 
ممکن است یکی از دلایل ریتم تند فیلم و مشکلات 
کات ها در بعضی از جاهــا را به زمانبندی فیلم ربط 
داد. به وضوح مشخص است پلان هایی از کار حذف 
شده اند تا فیلم در زمان استاندارد ارائه شود. این در 
حالی است که زمان فیلم در بعضی از کشورها بالای 
۱۲۰ دقیقه است ولی در کشور ما به علت محدودیت 
در اکران کارگردان مجبور می شود فیلم را زیر ۱۲۰ 
دقیقه جمع کند..با تمام این اوصاف از آنجا که یک 
فیلم برای مخاطب ساخته می شــود و فیلم بدون 
مخاطب مثل جاده ای بی مسافر است که انتهایش 
به جایی ختم نمی شود این فیلم را می توان از نوع 
فیلم هایی دانســت که با تمام ضعف های فنی اش 
بدون تماشاگر نخواهد ماند و ویژگیهای لازم برای 

کشاندن مخاطب به سینما را دارد.

گردشگری

طنز
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پایگاه خبری

فناوری

خ ابتلا به سرطان روده در افراد جوان افزایش نر
سرطان روده بزرگ در میان بزرگسالان جوان همچنان در حال افزایش 
اســت، به طوری که انجمن ســرطان آمریکا دو برابر شدن موارد را در 

افراد کمتر از ۵۵ سال گزارش کرده است.
 بر اســاس گزارش جدید، تا ســال ۲۰۱۹، ۲۰ درصد از موارد سرطان 
روده بزرگ در بزرگســالان زیر ۵۵ ســال رخ داده است که این رقم در 

سال ۱۹۹۵ تنها ۱۱ درصد بوده است.
علاوه بر این، محققان دریافتند که نســبت افراد مبتلا به ســرطان در 
مراحل پیشــرفته در ســال ۲۰۱۹ به ۶۰ درصد رســیده است که این 
رقم در اواســط دهه ۲۰۰۰ به ۵۲ درصد رســیده است. میزان بیماری 

پیشرفته در سال ۱۹۹۵ قبل از اینکه غربالگری گسترده در دسترس 
باشــد، ۵۷ درصد بود. دکتر  احمدین جمال ، محقق ارشــد و معاون 
ارشد نظارت سلامت در انجمن سرطان، گفت:  ما نمی دانیم چه چیزی 
باعث افزایش سرطان روده بزرگ در میان جوانان می شود. تحقیقات 
زیادی در حال انجام است. برخی افراد می گویند که احتمالاً چاقی یا 
تغییر در رژیم غذایی در دهه های گذشته ممکن است دلیل آن باشد، 
اما در واقع، ما دقیقاً نمی دانیم که چه چیزی باعث این افزایش سریع 
نرخ بروز ســرطان کولورکتال )روده بزرگ( می شــود.  جمال گفت:  
غربالگری بهترین محافظ در برابر ســرطان روده بزرگ اســت.  انجمن 

سرطان توصیه می کند که غربالگری از سن ۴۵ سالگی برای افراد در 
معرض خطر متوسط شروع شود.

وی در ادامه افزود:  اگر بخواهیم غربالگری ســرطان کولورکتال را تا 
۸۰ درصد افزایش دهیم، تخمین زدیم که می توان از ده ها هزار مورد 

جلوگیری کرد و جان هزاران نفر را نجات داد. 
جمال گفت:  پزشــک می تواند آزمایش خون مدفوع را تجویز کند یا 
شما را برای غربالگری کولونوسکوپی معرفی کند. مزیت کولونوسکوپی 
این است که باید هر ۱۰ سال یک بار انجام شود، در حالی که دیگری 

باید سالانه انجام شود. 

دشت کالپوش؛ دریچه علم

خ  بهشتی طلایی و سر
در قلب سمنان

دشت کالپوش از جمله جاهای دیدنی استان سمنان 
است که در ۱۶۰ کیلو متری شمال شهرستان میامی و 
در نزدیکی روستایی به نام  حسن آباد   قرار گرفته و با 

زیبایی حیرت انگیز خود، دلبری می کند. 
منطقــه کالپــوش، از منحصر به فرد ترین و دلربا ترین 
جاهای دیدنی مرکز ایران شــمرده می شــود. داشتن 
طبیعتی شگفت انگیز، متشکل از دشت های سر سبز و 
جنگل های خرم، در کنار آب و هوایی معتدل و دلپذیر، 
این منطقه را به جاذبه ای محبوب در میان گردشگران 
و طبیعت گردان تبدیل کرده است. این منطقه با ۱۴هزار 
هکتار جنگل، ۳۰هزار هکتار مرتع و ۳۴هزار هکتار مزارع 
زیر کشت، وسعت چشم گیری دارد و در هر گوشه آن 

جلوه ای از شگفتی های طبیعت به چشم می خورد. 

 جاذبه های گردشگری دشت کالپوش میامی 
دشت هایی سرخ و طلایی 

منطقه کالپوش به دشت های شقایق و آفتاب گردانش 
معروف است که در ادامه راجع به آن ها توضیح داده ایم.

دشت شقایق کالپوش
هر ســاله از بیستم اردیبهشــت ماه تا اواخر خرداد  ماه 
هزاران هزار گل شقایق در دشت کالپوش می شکفند. 
روییدن گل های شــقایق، این دشــت را ســرخ پوش 
می کند. این گل های زیبا سبب پدیدآمدن منظره ای 
خیره کننده و رؤیایی در منطقه می شوند. خوب است 
اشاره کنیم که هر ساله در این ایام با شکفتن گل های 
شقایق، جشنواره با شکوه شقایق ها و کُشتی محلی در 

منطقه برگزار می شود. 

دشت آفتابگردان کالپوش
حدود سه ماه پس از رویش گل های شقایق، در دشت 
کالپوش، در اواخر مرداد ماه تا اواخر شــهریور ماه نوبت 
به گل های زیبای آفتاب گردان می رســد. در این ایام، 
در مناطق دشــت دانیال تا ارتفاعات روســتای کرنگ، 
گل های آفتاب گردان وحشــی، با گلبرگ های طلایی 
خود، سر از خاک حاصلخیز منطقه، بر آورده ساقه خود 
را به سوی خورشید می کشانند. دشت های پوشیده از 
گل های آفتاب گردان به قدری زیبا و چشم نوازند که هر 

چشمی را به خود خیره می کنند. 

 نوگرایی در دوران
 پسا ترحیم!

  به  قلم وحید حاج سعیدی
ما چندی قبل از قبر رایگان نوشتیم و خیال خلق الله 
راحت شــد که حتی با وجود زلزله شدید در تهران 
جنازه هیچ کس روی زمین نمی ماند. اما این لابلا 
مافیای مجالس ترحیم حسابی شاکی شدند. چرا که 
این داستان که بالاخره یک روز شتری درِ خانه افراد 
چرت می زند یا می خوابد ) بسته به نوع شتر و میزان 
خواب آلودگی آن( یک واقعیت اثبات شده است و 
دیر و زود دارد ولی سوخت و سوز ندارد. در ضمن این 
شتر با احد الناسی شوخی ندارد. فلذا برگزاری یک 

مجلس ترحیم آبرو مند حق مردم است.  
نکته بعد اینکه اساســاً نوگرایــی، خلاقیت و خلق 
شــیوه های نوین در برخی امور نظیر صنعت، هنر، 
ورزش و ... مورد وثــوق همگان بوده و به قولی عین 
صواب است. اما وقتی این خلاقیت به خرق عادت و 
پیدایش جنگولک بازی و قرتی بازی های نوظهور 
منجر شود، کار بیخ پیدا می کند و وقتی هم عنان از 
دست رفت، دیگر کار خیلی بیخ پیدا می کند که آن 
وقت باید گفت: اصلاح مدار این ستاره .... صد سال 

تمام کار داره!
نمونــه اظهر من الشــمس این داســتان اخیراً در  
مجالس پســا ترحیم  برخی از متمولین دیده می 
شود که کلًا همه چیز آنها با سایر افراد جامعه فرق 
دارد و تمیز مراسم ترحیم آنها نیز با سایر مراسمات 

کمی دشوار شده است.
 VIP امروزه خرید قبرهای میلیاردی یا به اصطلاح
و لاکچری برگزاری مراســم در بهترین مساجد و 
دعوت از مداحان با صداهــای مخملی جای خود 
را در  مجالس پســاترحیم  با هزینه های گزاف باز 
کرده است. هزینه هایی که با آنها می توان عروسی 
چند جوان را رتق و فتق کرد. مساجد نیز بر اساس 
خدماتی که ارائه می دهند، درجه بندی شده اند و 
مبالغ خاص خود را دریافــت می کنند. در این بین 
ورودی برخی مساجد برای برگزاری مجلس ختم 
با ورودی تالارهای عروسی مســاوی است. دسته 
گل ها و تاج های گل این مراسمات چیزی شبیه به 
نمایشگاه گل و گیاه آمستردام هلند است و اطعمه 
و اشربه ای که در این مجالس ترحیم سرو می شود، 
چیزی شبیه خوراکی های جشنواره غذای تابستانه 
برج میلاد است. از قهوه و چای سبز و نکتار چند میوه 
گرفته تا دسر و پودینگ شکلاتی و انواع کیک و دسر 
... در گذشته اگر مداح نهایتاً در حین قرائت قران به 
خواندن چند بیت از شعرای معروف بسنده می کرد 
الان داستان پشت و رو شده و فقط کم مانده مداح 
با خودش آلات موسیقی نوین بیاورد، وگرنه دف و 
نی که نقل مجلس است و به قول مولوی   تا ببینی 
مردگان رقصان شده اندر کفن  این عزیزان ول کن 

ماجرا نیستند.
هر چند ما توانایی شستن گناه کسی را نداریم ولو 
با پودر چهار آنزیم)!( و هر کــس را در قبر خودش 
جاســاز می کنند؛ ولی این را مــی دانیم که بعد از 
فوت تنها چیزی که به درد انسان می خورد همان 
اعمال نیک است و بس. در ضمن پرطمطراق بودن و 
شلوغی مجلس و به قول عمو سیفی  رعایت کیفیت 
بخشی  مجلس ترحیم، فقط تعبیر خاص خودش را 
دارد! به قول شاعر   راستی این همه اقوام و رفیق / من 
خجل از همه شان / من که یک عمر گمان می کردم 
تنهایم و نمی دانســتم / من به اندازه یک مجلس 

ختم، دوستانی دارم ! 
البته این بخشی از اســتدلال های سیف الله است 
ولی با این وجود خدا را شــاکریم که جناب ارسطو 
فصل چهارم کتــاب گامای متا فیزیــک را به زیور 
طبع آراسته است وگرنه ما که حریف استدلال های 
جناب گراهام پرســیت و اراجیف عمو سیفی نمی 

شدیم!؟ شما چطور؟!

توئیتر ۴۰ درصد از درآمد 
خود را از دست داده است

براســاس گزارش وال اســتریت ژورنال، درآمد 
توئیتر در آخرین ماه میــلادی حدود ۴۰ درصد 
کاهش داشته است.این گزارش پس از آن منتشر 
شد که ایلان ماسک مسئولیت این شرکت را در 
۲۷ اکتبــر )۵ آبان( بر عهده گرفــت و بعد از آن 
چندین تبلیغ کننده هزینــه تبلیغات خود را در 
 این پلتفرم کاهش دادند که بر اســاس داده های

Standard Media Index منجــر بــه کاهش 
۷۱ درصــدی هزینه تبلیغــات توئیتــر در ماه 
دسامبر شد.ماسک که در ماه آذر درباره احتمال 
ورشکســتگی توئیتر هشــدار داده بود، یک ماه 
بعد گفت که این شرکت در مســیری قرار دارد 
که در ســال ۲۰۲۳ تقریباً به میزان قابل توجهی 
جریان نقدی برســد. توئیتر در ماه ژانویه اولین 
سود وامی که ایلان ماسک برای خرید این پلتفرم 
از بانک گرفته بود را پرداخــت کرد.این پلتفرم 
برای جلوگیری از مشــکلات اقتصادی دست به 
اخراج های گسترده زده است که عده ای معتقدند 
همین اخراج ها باعث ایجاد قطعی گسترده اخیر 
توئیتر شد. زیرا نیروی متخصصی که جلوی این 
مشــکل را می گرفت اکنون در شــرکت حضور 
نداشت. ماسک در جلســه ای با کارمندان خود 
ادعا کرده بود کــه توئیتر اکنــون فعالانه برای 
موقعیت هایــی در زمینــه مهندســی و فروش 
استخدام خواهد داشت؛ او همچنین از کارکنان 

خواست تا نامزد های احتمالی را معرفی کنند.

عکس روز 

 شکوفه های بهاری در باغشهر زیبای مهریز/ منبع : مهر

 مناقصه عمومی یک مرحله ای  مناقصه عمومی یک مرحله ای 
با ارزیابی کیفی با ارزیابی کیفی 

شرکت توزیع نیروی برق تبریز 

موضــوع: تعییــن پیمانــکار بــرای اجــرای عملیــات حفــاری در امورهــای بهــره بــرداری و 
 . امــور توســعه و بهســازی شــبکه شــرکت توزیــع نیــروی بــرق تبریــز

گزار : شرکت توزیع نیروي برق تبریز دستگاه مناقصه 
 مدت زمان اجرا: یکسال شمسی

برآورد اولیه : مبلغ کل برآورد اولیه 30/000/420/000  ریال می باشد.
مهلــت دریافــت اســناد از طریــق ســامانه ســتاد ایــران: از تاریــخ 1401/12/16 لغایــت 

ــغ پانصــد هــزار ریــال. ــز وجــه بــه مبل ــا واری 1401/12/28 ب
مهلــت بارگــذاری پیشــنهادات در ســامانه ســتاد: پیشــنهاد دهنــدگان مــی بایســت 
زیابــی کیفــی و کلیــه مــدارک پــاکات الــف، ب و ج در ســامانه  ضمــن بارگــذاری اســناد ار
ســتاد تــا ســاعت 13:00 مورخــه 1402/01/26 ، نســبت بــه ارســال اصــل پاکــت الــف 
بــه صــورت لاک و مهــر شــده ظــرف همــان مهلــت بــه دبیرخانــه ایــن شــرکت اقــدام 

نماینــد.
: بــه پیشــنهادهای فاقــد امضــا، مشــروط، مخــدوش و پیشــنهادهائی کــه بعــد از  تذکــر
انقضــاء مــدت مقــرر در فراخــوان واصــل مــی شــود، مطلقــا ترتیــب اثــر داده نخواهــد شــد.

مبلــغ تضمیــن شــرکت در مناقصــه : برابــر 1/900/012/600 ریــال بــوده و پیشــنهادهای 
ر بلااثــر مــی باشــند. فاقــد تضمیــن، تضمیــن مخــدوش، تضمیــن کمتــر از میــزان مقــر

کیفی و مناقصه :  - شرایط خاص برای ورود به ارزیابی 
ارائــه گواهینامــه صلاحیــت پیمانــکاری در رشــته نیــرو از ســازمان برنامــه و بودجــه و 
یــا گواهــی صلاحیــت پیمانــکاری مرتبــط بــا موضــوع از اداره کار تعــاون و رفــاه اجتماعــی.

ارائه گواهینامه صلاحیت ایمنی از اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی.
کیفی :  ساعت، روز و محل افتتاح اسناد ارزیابی 

 ، ســاعت 12:00 مورخــه 1402/01/27  و محــل قرائــت بــه آدرس تبریــز ، کــوی ولیعصــر
خیابــان نظامــی، اول خیابــان قطــران، تلفــن  49-33328946 طبقــه ششــم، ســالن 

جلســات برگــزار خواهــد شــد.
کســب حداقــل  کتهــای مناقصــه )الــف، ب و ج( بــه شــرط  زمــان و محــل قرائــت پا

کیفــی :  امتیــاز لازم )حداقــل 65( از ارزیابــی 
ســاعت 09:00 مورخــه 1402/01/30  طبقــه ششــم ســاختمان مرکــزی شــرکت توزیــع 

نیــروی بــرق تبریــز.
کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد تــا ارائــه پیشــنهادات مناقصــه گــران 
و بازگشــایی پاکتهــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه 
آدرس www.setadiran.ir انجــام خواهــد شــد و لازم اســت مناقصــه گــران در صــورت 
عــدم عضویــت قبلــی، مراحــل ثبــت نــام در ســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــای 

الکترونیکــی را جهــت شــرکت در مناقصــه محقــق ســازند.
ج بــوده و ســایت هــای  ســایر اطلاعــات و جزئیــات مربوطــه در اســناد مناقصــه منــدر

گردنــد: زیــر جهــت اطــلاع رســانی اعــلام مــی 
پایگاه اطلاع رسانی مناقصات

و   http://www.tavanir.org.ir توانیــر  معامــلات  ســایت  و   http://lets.mporg.ir  
http://www.toztab.ir تبریــز   بــرق  توزیــع  ســایت 

 نوبت اول

میم الف 3۴8۲


